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AKTUALNO 

S konferencije za tisak naše stranke: 

POTPIS SPORAZUMA KAO 
V 

NAJRAZUMNIJE RJESENJE 

Sttbo tica - Demokratski 
sa vez Hrva ta tl Vojvod i11 i 
iskre110 pozdravlja potpisivanje 
Ten1eljnog sporaz ttma izmeđtt 
Repttblike Hrvatske i lokah1ih 
Srba u Bara11ji, isto6.1oj Slavo11iji 
i zapadnom Srijemtt - rekao je 
mr. Bela Tonković na početktt 
konferencije za tisak, održane 
13. stude11og. Naglasio je da je 
naša stra11ka od samog početka 
s ttko ba zastttpala težnjt1 za 
mir11im rješavanjem krize, ttn
a to č svin1 11apadima - i ver
bah1im i fizičkim i da sada osjeća 
radost š to je do sporazt1ma ipak 
došlo, premda tu radost t1ma11-
juje stvarnost da je tijekom ovog 
rata izgi1111lo, ranjeno, traj110 
osakaće110 i raseljene na stoti11e 
tis 11ća ljt1di, š to s11 1111ište11i 
plodovi rada cijelih ge11eracija, 
što su razoreni 11e samo vjerski i 
sakralni objekti i spomenici, već 
je došlo do total11og razaranja 
čitavih gradova. 

- Smatramo da će potpisi
vanje Temeljnog sporaz11ma 
zadovoljiti sve stra11e i izazva ti 
preokret razvoja cjelok11p11e sit11-
acije. ,,Po11ovno naglašavam da 

smo uvijek bili za mir110 
rješavanje problema, jer je jedi
no to pravi put tt budućnost, a u 
sttprotnom slttčaj 11 naše 
područje zahvaćajtt d emografs
ka kretanja koje 11am ne odgo
varajtt." 

Mr. Tonković je izrazio nad u 
da će se sada pristupi ti i 
rješava11ju pitanja hrvatskoga 
naroda na teri torijtt Republike 
Srbije i Republike Cr11e Gore, jer 
je za nas neprihva tljiv s tav što 
ga je 9. lip11ja 1994. godine iznije
la mi11is trica Margit Savović o 
tome da Hrvati tl SRJ 11is11 11i 
manjina 11i narod. U novim 
političkom okolnostima Hrvati 
Vojvodine i DSHV opet pokrećtt 
inicijativ11 o rješavanju pravnog 
s tatusa Hrva ta na ovom prosto
rtt. Ponovo se obraćamo 

Sa veznoj vladi, s 11adom da 
ćemo ko11ačno početi razgovore. 

Na pitanje 11oviI1ara kakve je 
11vjete Savez11a vlada postavlja
la za razgovore i rješavanje hr
vatskog pitanja, mr. Tonković je 
objasnio da Sa vez11a vlada od 
nas 11glavno traži da se odre
knemo kontrolnih mehanizama 

sprovođenja dogovore11oga, pa 
tako ovdje više nema niti misije 
KEBS-a niti drugih promatrača ... 

Bilo je dos ta pitanjc1 vezanih 
za Zako11 o manjinama i Zakon 
o nasleđiva11j1i: 

- Smatram da će mnogi za
koni morati biti revidirani - re
kao je Tonković, 11aglasivši kako 
DSHV ima po ovom pita11ju 
svoje i11icijative. 

O samom potpisivanju Te
meljnog sporazuma, mr. Tonk
ović je rekao kako 11ekima mir110 
rješenje zacijelo 11e odgovara, jer 
mir za neke predstavlja kartu za 
Haag, a na p itanje zašto je srps
ka s trana prihvatila ovaj pla11 
koji je za njtt daleko nepovoljniji 
od plana Z-4, mr. Tonković je 
rekao: 

-Plan Z-4 11ije prihvatio 11i 
Martićevi 11i Karadžićev režim, 
pa sad pregovara Beograd, kao 
11jihov staratelj. Inače, m islim da 
će gospodi11 Milošević imati go
lem problem da svojoj javnosti 
objasni pron1je11tt političkog kur
sa. 

V. Kljajić 

GLAS RAVNICE -Glasilo Demokratskogsaveza Hrva ta u Vojvocliiti- urednik:Vesna Kljajić, Uređivački 
savjet: Lazar Merković, Milivoje Prćić, Marko Kljajić, Ivo Kujundžić. Izdaje: DSHV, 24000 Subotica, 
1.Milutinovića 31., tel & fax: (99381) (024) 51-348; ž.r.: 46600-603-4-3338 SPP Subotica, HRJD Subotica. List 
je registriran kod Pokrajinskog sekretarijata za informacije pod br. 651-85/90. Naklada 1800 primjeraka. 
Glas Ravnice izlazi mjesečno. Godišnja pretplata: tuzemstvo 50,00 din, inozemstvo 150,00 din.. Tisak 
studio "Bravo'\ Braće Majera 43., 24000 Subotica 
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AKTUALNO 

IZJAVA ZA JAVNOST 

Demokratski savez Hrvata u 
Vojvodini iskren o pozdravlja 
potpisivanje Temeljnog spora
zuma između Republike Hr
va tske i lokalnih Srba u Haranji, 
istočnoj Slavoniji i zapadnom 
Srijemu. 

Ovaj sporazum je završetak 
pobune lokalnih Srba, okupaci
ju tih područja privodi kraju i 
dobar je tem elj za mirnu rein te
graciju tih područja u us tavno
pravni su s tav Republike Hr
vatske. 

Demokratski savez Hrvata u 
Vojvodini je u sprkos svim na-

padima i medijskom ratu protiv 
nas od samoga početka krize na 
tlu bivše Jugoslavije zagovarao 
mimo rješenje kao jedini put koji 
vodi u budućnost i stvara s tabi
lan mir. Ovim sporazumom je 
naša politika sjajn o p otvrđena. 
Ovakav način rješenja toga prob
l e ma je n ajbolj i i, po n ašem 
mišljenju, trebao je biti realiziran 
još u proljeće 1991. 

Sada, kada je rješenje krize 
na području Republike Hrvatske 
na dobrom putu da se završi, a 
na zire se i na teri toriji Bosn e i 
H e rcegovi n e, opet pozivamo 
Saveznu vladu da prihvati prego-

vore s DSHV oko rješenja statusa 
hrvatskoga naroda u SR Jugo
slaviji i djelotvornim zakonskim 
i provedbenim mehanizmima 
osigura lj\Jdska prava i sloboda 
na razini najviših europskih i sv
jetskih s tandarda. Rješenje hr
vatskog pitanja u SR Jugoslaviji 
sigurn o bi pozitivno utjecalo na 
međunarodno priznanje SR 
Jugoslavije i njezinu afirmaciju 
u svijetu. 

,nr. Beln To11ković 
predsjednik DSHV 

r--------------------------------------~ 
: ''PUTNIK'' - BEOGRAD : 
I I 
I V I 
I OBAVESTENJE I 
I I 
I Svakodnevna linija - 2 polaska I ., 
I BEOGRAD - M OHA C - ZAGREB - BEOGRAD I 
I Iz Beograda u 6,15 h i 17,30 h sa perona 28 i 29 I 
I Iz NOVOG SADA u 7,30h i 18,45h I 
I sa že ljezničke s tanice (kod Lokomotive) I 
I Iz SUBOTICE u 9,30h i 20,30h sa perona 14 I .., 
I U 13,30h , odno~no u 01,30h s tiže u M Ol IAC I ODMAI I NASTAVLJA I 
I ZA ZAGREB (sa autobuske s tanice) I 
I D olazak u ZAGREB po redu vožnje u 7,00h i 19,00h na dolazni peron I 
I I 
I POLAZAK IZ ZA GREBASVAKI DAN U 7,00h peron 504 I 
I A U 19,00h peron 601 I 
I INFORMA CIJE I RE7ERVA CIJE: I 
I BEOGRAD: (011) 346-555, 401-814,401-736; I 
I NOVI SAD:(O21) 613-333; I 
I SUBOTICA:(024) 25-400, 25-414; I 
I ZAGREB: 01/782-648 ili autobu~ka s tanica sl. "A" tursa I 
I POSEBNE POGODNOSTI: Radio vezom obaveštavam o o Vašem dolasku I 
I PRTLJA G PREVOZIMO G RATIS I .., ., ., 
I SRETNU I UDOBNU VOLNJU ZELE VAM VASI PREVO7NICI I 
I "PUTNIK"- Beograd I 

~--------------------------------------~ • 
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U orga niznciji s trt111ke DZVM 
svokog utorka održava se j«vn a lri
binn p od n azivom 110 tvore11a vr t1 -
ta". Na tribini se obrt1uuju tem e iz 

Američka z rakoplovn a baza 
Righ.t Peterson u Day tonu ovih d ana 
je mjesto u 1...oje su uprte oči svijeta. 
Ne čeka se no vi vic p oz na tog 
komičara, čije ime n osi baza, već 
rješen je najveće tragedije u Europi 
p oslije 2. svjetskog rata: krize na tlu 
bivše Jugoslavije. 

Hrva te, tko je tražio da nas se „s trpa 
u st0Čl1e vagone i o svome trošku ot
premi u Lijepu našu". Zna se tko je 
odveo unepovrat braću Abjanović iz 
Morovića, tko je ubio Oskomićeve u 
Kukujevcima, tko je silovao u Novom 
Slankamenu. 

kulture, p ovijes ti i umje tnosti, nc1-
k on čega se o d s tra n e čla n ov c-1 
stra nke DZVM prjopćavaju a ktu
a lnosti iz političkog ž ivo ta i rad a. 

Tako se n a jednom od pred a 
vanja govorilo o značaju Ka toli čke 
crkve i njezinom utjeca ju na kultu
ru i sttživot u Subo tici, obrađujući 

U Day tonu se intenzivno prego
vara, na nekim područjima uspješno 
(Sporazum o učvršenju hrva tsko
bošnjačke fed er acije u Bosni), na 
mnogima, ba r zasad, bez us pjeha 
(d efinira n je nutarnje org anizacije 
države Bosne i Hercegovi.ne, norma l
izacija odnosa Hrva tska-SR Jugoslavi
ja ... ). U ozračju Daytona sklopljen je i 
Temeljni sporazum između lokalnih 
Srba i Republike Hrvatske o mirnoj 
reintegraciji Baranje, is t0Čl1e Slavonije 
i zapadnoga Srijema u ustavno-prav
ni sustav hrvatske države. To je sva
kom jasno, a druga tumačenja su bez 
temelja i služe samo za smirenje vlas
ti te javnosti. 

Od granice Vuovitica - Karlobag 
nema ništa, Bosna i Hercegovina os
taje samostalna i prema vani jedin
stvena država. Teško je odgovoriti na 
pitanje zašto je bila potrebna sva ova 
tragedija. 

Traže se odgovorni za tragediju 
na teritoriji, na kojoj ima i previše 
"bivšeg" u čije ime Vukovar izgleda 
kao varšavski geto ujesen 1944., Du
brovnik kao Zadar u proljeće 1945., 
Sarajevo vraćena sto godi.na unazad, 
dva milijuna ljudi iskorijenjeno, sto
tine tisuća mrtvih, osakaćenih i ran
jen.ih. Traže se odgovorni na teritor
iji, na kojoj ima i previše „bivših" koji 
se čude zašto će morati u den Haag, 
kad su samo 11ispunjavali svoju 
dužnost''. 1- dužnost se mora ispuni
ti, zar ne?! Sto je to „objektivna etika i 
moral" , dobro po sebi, zlo po sebi, 
savjest pred kojom čovjek polaže 
račune i od koje ne može pobjeći?! 
Zna se tko su odgovorni za sve Vuk
ovare i Dubrovnike, za sve Manjače i 
Srebrenice, za sva Goražda i Banja 
Luke. Zna se tko je pozivao na linč 

Zar se morala nanijeti tolika 
tragedija da se uvidi suludost Mem
oranduma i neodrživost dvostrukog 
pri.nicipa: m eni i po povijesnom i po 
etničkom principu sve i u ostvarenju 
toga sva su mi s redstva dopuštena, a 
drugima 11.i.šta i ako se brane, onda je 
to agresija na m ene. 

Tragedija zadnjih četiri godine je 
otkrila da na vodećim mjestima mogu 
biti samo ljudi čvrstih mora hlih vr
ijednosti, duboke svijesti odgovornos
ti pred sobom, pred javnošću i, 
konačno, pred Bogom, ljudi koji će 
i.ma ti hrabrosti postu pa ti po m or
alnim prinicipima i svojoj savjesti bez 
obzira na trendove manipuliranog . . . . 
Javnog m1uJenJa. 

Temelj je naše civilizacije da je 
dobro utemeljeno u sebi, a zlo je neg
acija dobra. Sva tko se mora ponaša ti 
tako, kako očekuje da se drugi prema 
njemu ponašaju. Po normama naše 
civilizacije dobro se nagrađuje, a zlo 
kažnjava. Bez mržnje i osvete. Zato 
je i potreban međunarodni sud za ra t
ne zločine u den Haagu. I zato će 
optužen.i. morati pred tim sudom po
lagati račun za sve što su učinili. 

A gdje smo u svemu tomu mi? 
I mi Hrvati od Subotice do Tivta 

čvrsto ćemo biti utkani u mirovno 
rješen je. Razvoj događaja zadnjih 
dana sjajno potvrđuje politiku DSHV 
Mirnim sredstvima ćemo postići ost
varenje našili ciljeva: priznanje našeg 
statusa ikultun1u autonomiju. I to bez 
manipulacija, jer Srbi će u Hrvatskoj 
imati onoliko, koliko ćemo imati mi 
Hrvati u Republici Srbiji i Republici 
Crnoj Gori. 

Piše: mr. Bela Tonković 

..,,, . . . . 
znaca111e momn e te 1z p ov1es t1 
Crkve u Hrva ta i Crkve u M ad ara. 
Pred avanje na ovtt temu održao je 
vlč. Josip Temunović, a njegovo izl
aganje o spomeniku Sv. Trojstva 
kao i o Sv. Trojstvu kao fenomentt 
uopće, veoma je zainteresiralo pos
jetitelje. 

N a tribini „Otvorena vrata" 
održanoj 14. s htdenog ov e godine, 
uprliliče11 je razgovor sa Mojzes 
Antalomiz Bajmoka koji je napisao 
knjigtt o povijesnim činjenicama 
veza11im za dolazak I život i 
stradanje njemačkog naroda u Ba
jmoku. Po tko zna koji pttt, govoreći 
o ki1jizi i činjenicama, Mojzes Antal 
je istakao da se naselje Bajmok po 
prvi puta lt povijesti pominje u vr
ijeme vladavine madarskog kralja 
Mati je. Bajmok se intenzivno nasel
java 1771. godi11e, da bi početkom 
XIX stoljeća pored Hrva ta i Mađara 
u Ba jmok bilo doseljeno 23 
njemačke obitelj.i. Bajmok j~ lt piti -~i!.Q ka toličko 11aselje..§_a o_~am 
Q_bitelji pravoslavne, te jedanaest 
obitelji židovske vjere. Točni poda--
ci o prvom popistt stanovništva Ba-
jmoka kao i onima koji Sll ga nase
lili nalaze se danas u Temišvaru, re
kao je gospodi11 Mojzes. Godine 
1785. osnovana je prva škola i to na 
tri nastavna jezika: mađarskom, -
dalma tsko-hrva tskom i njema-
čkom. N jemačka._d jeca s u više škole 
E,Qhadala u inozemstvu, te odatle 
d,..011osilikulturu..inapredak, ko ji s u 
utkali u tadašnj.iiivot Bajmočana. 
Tako s11 braća Pheipher 1904. god
ine utemeljila sa Hrvatima prvu 
nogometntt momčad u Bajmoku. 
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SPORNO I 
Pogled kroz „otvorena vrata'' 

Otvorena je bogata knjižnica Sve 
u svemu, Bajmok je imao pored raz
vi je ne poljoprivrede, razvijeno 
zanatstvo i bogat kulhtrni život. 

PriJe Drugog svjetskog rata os
novan je Kult\ubund koji se bavio 
njcgovan1em kulture, jezika le 
pbičaja njemačkog naroda. 
Njemački Je narod imao svoju 
stranku i svoje političke predstavni
ke u tadašnjoj državi. 

Nakon Drugog svjetskog rata, 
neposredno po njegovu završelku, 
velik.i je broj aulohtonih Nijemaca 
na različite načine otišao sa ovih 
područja Mnogi su i ostali, misleći 
da im se ništa loše ne može dogodi
ti, s obzirom da nisu bili učesnici u 
ralu, ili su pak živjeli u mješovitim 
brakovima. MeJulim, baš su Li lju
di, koji su oslali, doživjeli lagere, 
progone i smrt. Vrlo mali broj njih 
je usp10 preživjeti . Bili su istjerani 
12 kuća, a njihove domove su na
scleli novi došlJaci, a imovina im 
je koufiscirana. Prema riječima g. 
Moj1esn, još je AVNOJ odlučio da 
nJ ·mački narod mora snositi kole
ktivnu krivicu i konzekvence zbog 
poslj~dica rc1la, a to Je i vrlo lemcl
jno sprovedeno n, kon 7<1vršelka 
rata. 

frib,1 nil je polom nas ta vljen, 
r, zličitim ob,1vjc1>li1nr.1 o akliv11os
Lima stranke DlVM koje je 121110 

dr. Scp5t:1 Cs~1bct, te skupu proc1l,10 
ob,1vijest vez.inu La <;mj šmjizbjeg
lica pri5LJghh u posljednjPrn 
izhjegličkom valu. lslakao j • dd je 
obilvijesl dosl,1vljt>nil javni1n glasil
ima, a li je nitko nije obj,1vio, le se 
upitao kakva jelo slobodn medijt1? 

Ob1.uom da se o ovoj lemi go
vorilo na g radskoj Skupštinj, le da 
su o isloj donešene pr,1vosnazne 
odluke odborniktt, mi priopcenjc 
Predsjedništva strnnke DZVM 
prenosimo u c:jclosti : 

Dana 13. 11. 1995. godine 

Predsedništvo DZVM je na svojoj 
sjednici u Bečeju razmatralo na
jnovije pojedinosti oko trajnog na
seljavanja srpskih izbeglica u nasel
ja sa većinskim madarskim 
stanovništvom. Na sednici su pov
od om toga donešeni sljedeći 
zaključci: 

1. Prije dva tjedna došlo je do 
posjete predstavnika Ministarstva 
za prostorno planiranje Republike 
Srbije i predstavnika švicarske hu
manitarne organizacije. 

Posjeta je upriličena u Suboti
ci, Bačkoj Topoli, Malom IJošu i 
Bečeju, z11ači u općinama gdje su 
gradonačelnici predsla vnici 
stranke SVM te gdje su SVM i SPS 
u zvan.ičnoj ili nezvan.ičnoj koaliciji. 
Ove općine su, u ostalom, i primile 
najveći broj izbjeglica. Cilj ove pos
jete je bio da se sagledaju i ispitaju 
mogtt61osti stvaranja uvjeta Zć"I tra
;no naseljavanje i.Lbjeglica 

2. Posjećene općine su po na
logu Ministrastva trebale gostima 
predočili sljedeće podatke. 
teh nicku dokumen laciju za vec 
korisćene i novoprojeklirane ob
jekte Podatke o pravu vla:,nistva 
1,ad is lim,1. 

3. Stručnjaci pomenule svic,1r
ske inislilucije tr,1liU SU OVcl) SilS

t,llla k d,1 bi na osnovu uv1J,1 n.1 licu 
mjesta mogli tr,1L1ti m,1teriJi1lnu 
potporu od Viskog ko1nest1rijtllt1 l<1 

LZbjeglice, a u ctlJU privre1nc·nog ili 
LT,lJllOg ~mješt,,jil srpskih izbjegli
ca. 

4 C,r,1don,1čeliuc1, p1t•dsl,1\ tll
ci SVM- a cute o ovom posietu 
Konstatacqn je PredsJl~Jni-.tva 
O7VM-,1 dn ~rp1>kc1 Vl,1dl1 zeb u.z 
pomoL~ i11stiluciJil UN-,, dov, šili 
promjent1 ctn.ickog s,1st,lv,1 n,1sclj,l 
sa veći u s kim m(llt., rskim 
stt111ovništvom ·10 što u z.1dnj,1 dva 
tjedn„ gradonačelnici: K,1s2a 

Jozsef, Turuc Zoltan, Pal Karo ly, 
Huszagh Endre ćute o ovom pos
jetu u principu znači njihovu neza
interesiranost ili nebrigu. Može 
značiti i to da u stvari podupiru 
svoje koalicione parb1ere tj SPS, a 
time ujedno i podržavaju namjeru 
srpske Vlade o naseljavanju izbjeg
lica sa ciljem izmjene etničke struk
ture stanovništva . ( Postavlja se pi
tanje po čijoj odluci, po kom pravu-

~ ... . . . ... . 
om osnovu 1 c1 Jlm novcem se vrsi 
adaptacija starog obdaništa preko 
puta fabrike HI „Zorka" u Suboti
ci, a radi smještaja izbjeglica). 

S. Predsjedništvo DZVM 
upućuje molbu pomenutim 
gradonačelnicima da preispitaju 
svoju spremnost u omogućavanju 
nastojanja srpske Vladev za trajno 
naseljavanje izbjeglica. Sta 01u os
obno čine da do ovog naseljavanja 
ne doJe? 

6. DZVM će učiniti sve u okvi
ru svojih mogućnosti da o nastaloj 
situaciji obavijesti Republiku 
MaJJrsku i međunarodne insti
tucije i zamolit ce 1h da ne dozvole 
da se sredstva UN koriste u svrhu 
promjene etničk.e slike u nt1seljim..i 
sa većinsl..im u,i1d,,rskim 
stnnovnistvom. 

Bcce1, 13 11 . 1995. 
Predsied1nsl\ o DZVh.-1 

Po pročitanom priopćenju dr 
St„J)SL'l CS,,b., je isto dopunio l rd
n1on1 d,1 se ,1dapt.ic1Jit ob1ek,1ln \ rs1 
općinslum no\ cem, a pr~ko Ja\ nog 
pod tt7 ec,1 z,1 urbn n1znn1. Do 
znključ\•nj,, O\ og broja ( 14. sh1de
nog) nitko se od čelni:ka stranke 
S\ 1'.1 iuJt' ogl.1 io po ovom pit,1n1u. 

Tekst PriopcenJ,l ~t411npa11 je nn 
m,1dnrskom j~ziku 

Prt-vod i ourad,r: 
I,;d;Ja lvlolzt'T 
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PASOS PUTOVNICI NE VERUJE 
Tretn1an građana bivše SFRJ 

na granič11im prelazima preko 
kojih idu u Hrvatsku ili iz ove 
Republike dolaze u sadašnju Jugo
slaviju, n1oglo bi se reći, zavisi od 
ukupne situacije koja se kroji ra
tom ili mirovnim pregovorin1a. O 
tome svedoče brojni Subotičai1i hr
vatske nacionalnosti koji studira
ju u Zagrebu, odlaze u posetu rod
bini u Hrvatskoj ili putuju poslom. 
Kada su odnosi pogoršani, ili je 
pogranična policija loše 
raspoložena, češći su i slučajevi 
saslušavanja i „rnentah1og" n1al
tretiranja na graničnin1 prelazima 
kod Kelebije i Bačkog Brega. Pre
ko Segedina se, inače, rede putuje. 

Jedan naš sagovornik, stude11t 
dva puta je imao priliku da bude 
skinut sa voza po povratku iz 
Zagreba i da u MUP-u odgovara 
na pitanja 11gde si bio", zašto si 
bio" i 11 šta si radio među 

ustašan1a ?'' U takvom razgovaru 
jedan njegov kolega proveo je tri 
sata. Uoči katoličkog Božića i 
Uskrsa, kažu, 11dril je pojačan". 

,,Hrvate iz Hrvatske samo pi
taju gde idu, dok smo mi zaniml
jivije zverke". Uz detaljan pretres, 
uobičajena su i česta otvaranja i 
kopiranja pisan1a. Naravno, nije 
stalno tako. Letos nije zabeležen, 
koliko znan1, nijedan slučaj, ali 
kad dođe do „kulminacije , iz 
autobusa ili voza se skidaju svi i 
pretresaju do gaća. Oni koji in1aju 
putovnice deponuju il1 na granici 
i ispunjavaju forn1ulare, a ako 
nekon1e nađu i crveni pasoš, od u
zin1a ju ga i zabranjuju ulazak u 
zen1lju", kaže naš sa govornik. On 
takođe tvrdi da mu je poz11ato 
kako su detaljnin1 pretresima sva
ki put podvrgnuti i katolički 
sveće111c1, predsednik 
Demokratskog saveza Hrvata u 

VojvodiI1i Bela Tonković i drugi 
„ viđeni ji" Hrva ti, folklor11a 
društva ... 

Studenti imaju indekse kojin1a 
potvrđuju da studiraju u Hr
vatskoj, pa je razlog tome što u 
Jugoslaviju retko dolaze „ekon
omske" (karta košta 100 Dem), a 
n1anje ,,carinske" prirode. Za ljude 
koji su voj11i obveznici RH ili SRJ i 
putovanja su kornplikovanija, a 
često prekinu ta i neizvodljiva. 
Tako već odavno putuju uglavn
om žene, deca i stariji ljudi, iako i 
njil1ov ulazak ili izlazak iz SRJ 
najčešće zavisi od takozvanog dis
krecionog prava policijskil1 i car
iI1skil1 vlasti jer uredba ili propis o 
takvom tretn1anu „Srpsko-l1r
va tskil1 putI1ika" ne postoji. 

,,Naša Borba" 

SA SVIH STRANA ... 
Logor u Visokim Dečanima 

Sredinom listopada Savezno 
ministarstvo unutrašnjil1 poslova 
odgovorilo je 11a posla11ičko pitan
je saveznog poslanika !lije 
Darmatovića o zatočenicin1a inji
hovoj sudbii1i u logoru u Visokin1 
Dečanima od 1948-1952. U odgo
voru stoji da SMUP 11ne poseduje 
dokumentaciju o postojanju logo
ra u VISokim Dečan.ima u ton1 pe
riod u". Prema SMUP-u, dakle, taj 
logor nije ni postajao! 

Ovo je još jedan pokušaj 
za taška van ja kon1 u nističkil1 
zločina za vrijeme i poslije drugog 

svjetskog rata. A bilo ih je i 
najtežil1 i n1nogo! Da se to ne bi 
zaboravilo pozivamo čitatelje da 
prijave podatke o progonu neko
munista poslije 2. sv. rata, o 
zatvorenicima kom unističkil1 
logora i političkin1 zatvorenicin1a 
na adresu: 

DEMOKRATSKI SAVEZ 
HRVATA U VOJVODINI 

Ivana Milutinovića 31, 
24000 SUBOTICA. 

Novi Pazar, 18. oktobar 
1995.g. 

V 

ISTINA O SANDZAKU 
OTVORILA JE PUT 
RJEŠAVANJU NJEGOVOG STA
TUSA 

,, Ono što je na Jbitnije, svi n1an
je više pravilno sl1vataju političku 
situaciju kao i namjere režin1a i 
njil1ove pokušaje da se problemi 
Sandžaka sve više marginalizuju, 
jer su svijesni da će pitanje 
Sandžaka ipak doći na dnevni red 
i da se ono n1ora riješiti", rekao je 
Azem Hajdarević član Izvršnog 
odbora i šef Infom1ativnog centra 
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SDA Sandžaka, na redovnoj kon
ferenciji za novinare u Novom 
Pazaru. Ovom prilikom Hajdare
vić je istakao da režim svoje „ape
tite" ne pri.kriva, već plasira svojim 
kontrolisanim medijima u znaku 
dezinforn1acija, navodeći da se u 
Sandžaku ljudska prava poštuju i 
da su po evropskim standardin1a. 

Zenica, 19 oktobar 1995.g. , 
D R HA RI S SILAJDZIC: 

V 

SANDZAK U FINALNOM 
UGOVORU O MIRU 

Premijer Vlade R BiH dr Haris 
Silajdžić, nakon sastanka sa šefom 
posn1atračke n1isije Evropske un
ije Ra ulon1 Sančeson1., koji je 
održan u Zenici, je izjavio: 

11 Evropska unija i Evropa za
brinu ti su za demokratske procese 
u R BiH. Mi sn10 spremni da prili
va tin10 i do sada smo pril1 va tili sve 
instrumente kontrole kad je riječ 
o demokra tiji, ljudskim pravima 
itd. Međutim, ukoliko EU polaže 
pravo na kontrole den1okra tije u 
BiH, isto to bi trebalo da učini tl 
Srbiji i Crnoj Gori. Mi zahtjevan10 
poštivanje n1inin1un1a ljudskih 
prava kada se radi o Kosovu, 

V 

Vojvodini i Sandžaku. Sto se tiče 
Sandžaka, gdje žive Bošnjaci, n1i 
kao njil1ova n1.atična država n1ora
n1ovoditiračuna o ton1e. Ako Beo
grad formira delegaciju da govori 
o situaciji u BiH, n1i isto tako ima
mo pravo da tražimo da se u fi
nalni ugovor o miru uključi i situ
acija u Sandžaku. Onako kako se 
budu rješila ljudska, demokratska 
i sva druga prava u BiH tako tre
ba uči.niti i u Sandžaku." 

Sjenica, 21. oktobar 1995. g. 
LEGALIZA CIJA BE-

SPRAVN E GRAD N JE N A ., 
ETNICKOM PRINCIPU 

Kiosci i objekti n1ale privrede 
bukvalno preko noći su p replavili 
ce nta r ovog sandžačkog 

grada.Vlasnici ovih objekata su 
građani srpske nacionalnosti, za 
koje očigledno ne važe zakoni. Da 
bi opravdali bespravnu izgradnju 
i reakciju stanovništva, lokalne 
vlasti donose odluku o legalizo
vanju ovih objekata. Ovim činom 
Opštinsko vijeće u Sjenici 
otvoreno favorizuj e građane 
srpske nacionalnosti ove opštine 
u kojoj bošnjačko stanovništvo čini 

,. 
veanu. 

Novi Pazar, 22. oktobar 
1995.g. 

SUDBINA OTETIH 
v 

BOSNJAKA IZ VOZA 671 U 
S JEVERINU I DALJE NEPOZ
NATA 

Povodom treće godišnjice, još 
uvijek nerazjašnjene otn1ice 17 
putnika Bošnjaka iz voza br. 671 
koja se dogodila u Sjeveri..nu kod 
Priboja, Sandžački odbor za 
zaštitu ljudskih prava i sloboda 
oglasilo se saopštenjen1 za jav11ost, 
u kojen1 stoji: 

„Svi dosadašnji apeli i zahtjevi 
ostali su bez odjeka kao i nasto
janja porodica nestalil1 da otkriju 
pravu istii1u i dođu do bilo kakvog 
traga o svojim nestalim. Teško je 
objašnjivo ovakvo ponašanje 
države u slučaju nestanka svojil1 
građana, u zen1lji koja tvrdi da 
nen1a nikakve diskrin1inacije po 
vjerskoj i nacionalnoj osnovi''. 

Tu tin, 23. oktobar 1995.g. 
V v v 

OTIMACINA BOSNJACKE 
IMOVINE 

Poreznici s policijon1 idu od 
radnje od radnje, čiji s11 vlasnici 
Bošnjaci, i pod pretnjon1 na plaću ju 
poreze. Bošnjacin1a, koji ne plate 
porez, na licu n1jesta zalvaraju ili 
in1 se od uzin1a roba. 

Aktivnosti srbijanske finan
sijske policije najizraženije su paz
arnin1 danin1a u Sanžaku. Tako je 
u Tu Lin u policci ja opkolila i 

blokirala pijacu, a srbijanska fin
ansijska policija je oduzimala robu 
od trgovaca Bošnjaka pri tom 
napunivši, oduzetom robom, 
desetak kamiona. Pored robe 
policija je oduzimala i novac, 
uglavnom devizni. 

PrijeP,_olje, 24. oktobar 1995.g. 
HAPSENJE IZBJEGLICA IZ 

v 

SREBRENICE U SANDZAKU 

Nakon pada Srebrenice, nmo
g i Bošnjaci su bježeći pred 
čehučkim hordama pronašli spas 
u Sandžaku. Međutim, ni h1 nisu 
pronašli mir i bezbjednost. 

Nain1e, 24. oktobra ove god
iI1e iz kuće Bukvić Alja iz Prijepol
ja, naselje Hisardžik, uhapšeni su 
i odvedeni u Užice mladići- prog
nanici iz Srebrenice: On1erović 
Aljo (1963.), Sulejn1anović Ekrem 
(1960.), Krdžić Zultrijet (1975.g.), 
IbiševićMehdin (1976.) i Pitarević 
Sead (1974.). 

Novi Pazar, 25. oktobar 1995. 
V 

CETIRI GODINE OD 
V 

ODRZAVANJA REFEREN-.., 
DUMA U SANDZAKU 

Na osnov11 odluke Musliman
skog nacionalnog vijeća 

Sandžaka, od 25-27. oktobra 1991. 
godine, proveden je referend11n1 
građana Sanžaka na kon1e su se 
građani Sandžaka tajnin1 glasan
jen1 izjasnili o političkoj i teritori
jalnoj autonomiji Sandžaka, na 
kojem se, od ukupnog broja 
glasača, 70% pozitivno izjasnilo. 

Rezultati ovog Referendun1a, 
odluke Generali1e skupštine SDA 
Sandžaka održane 07.n1arta 1992. 
godine da se sta tus Sandžaka 
n1ora riješiti uz n1eđunarodne ga
rancije, te odluke Skupštine 
Sandžaka održane 06. juna 1993.g. 
bile su osnova za usvajanje „Men,
orand uma za uspostavljanje speci
jalnog s tatusa za Sandžak" koji je 
kao zvanični dokun1ent dostavljen 
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tvfeđunarodnoj n1irovnoj konfer
enciji o bivšoj Jugoslaviji, a na 
Zalltjev iste, kao prijedlog optin1ale 
1,og rješertja statusa Sa11džaka i 
Bošnjaka u njen1u. 

Njujork, 2~. oktobar 1995.g . 
UKLJUCITI U PREGO-.., 

VOREIMNVSANDZAKA 

Prilikom svoje posjete An1eri
ci, predsjednik Predsjedniš tva R 
BiH g. Alija Izetbegović, prin1io je 
delegaciju Bošnjaka - predstav11i
ka bošnjačkil1 iI1Stitucija, organiza
cija i klubove iz N ew Yorka i New 
Jerey-a. 

Strassbour, 25.oktobar 1995.g. 
EVROPSKI PARLAMENT: 

; 

BEZUVJETNA POMOC IZB-
JEGLICAMA 

Evropski parlan1ent založio se 
za slanje brže i bezuvjetne pon1oći 
izbjeglican1a iz bivše Jugoslavije . 
Belg ijski liber a l Vili de Kler 
govoreći tl in1 e ostalil1 čla11ova 
Evropskog parlan1enta istakao je 
da l,umanitarna pon1oć treba da 
bude bezuvjet11a i teret bi trebalo 
praktično raspodijeliti n1eđu svin1 
donatorin1a uključujući i SjediI1-
jene Države. 

Oslobođenje, 25. oktobar 
1995.g . .., 

RJESENJE PITANJA .., 
SANDZAKA JEDAN OD USLO-
VA POSTIZANJA TRAJNOG 
MIRA 

U iI1tervjuu za beogradski list 
11Naša borba" ministar vanjski!, 
poslova SR Njen1ačke Klaus 
KiI1kel, govoreći o politici svoje 
zenllje u odnosu na prostor bivše 
Jugoslavije je izjavio: 

U razgovort1 sa predsjedni
kon1 Iz e tbegovićen1 , politički 
predstavnik MNV Sandžaka za 
An1eriku, Esad Salil,ović izrazio je 
zal1valnost za sve napore koje Vla
da R Bi.H i 011 lično čine u cilju 
rješava nja statusa Bošn jaka 
Sandžaka. 

U svojin1 političkin1 aktivnos
tin1a n a na jvišen1 nivou, prije sve
ga sa nosiocen1 daljil1 pregovora 
An1erikom, g. Izetbegović je uka
zao na potrebu da u daljin1 pre
govorima, u delegaciju R BiH 
bude uključe11 i dr Sulejn1a11 U gl
janin, predsjednik MNV i SDA 
Sandžaka. 

Oktobar 1995.g. 
LJUDSKA I GRAĐANSKA .., 

PRAVA U SANDZAKU - DO-
DATNI USLOVI ZA SKIDANJE 
SANKCIJA TZV. JUGOSLAVIJI 

Tekst rezolucije koji je dat na 
glasanje an1eričkon1 Kong resu i 
Senatu, 29. septembra ove godiI1e, 
a čiji su potpisnici gospoda Dole i 
Pressler, sadrži i dodatne re
strikcije na prestai-1ak sankcija pro
tiv Srbije i Crne Gore koja sadrži i 
dvije točke vezane za Sanžak, a to 
su: 

8 

inu i už iv a ti punu sar a d11ju i 
podršku Srbije i lokah1il1 vlasli. 

*Po tpuna građanska ljudska 
prava su uspostavljena na nesrps
ka etnička stanovništvo u Srbiji, 
uključujući Sa11džak i Vojvodrnu . 

Sjenica, 26. oktobar 1995.g . 
INSTITUCIJE SISTEMA U .., 

SLUZBI OSTVARIVANJA .., 

POLITICKOG MONOPOLA 

Režin1 u Srbiji i Crnoj Gori 
preko s voje oficijelne stranke -
Socijalističke partije Srbije kao i 
njegovil1 satelitskih stranaka kao 
š to je Jugoslavenska udruže11a 
levica, perfid11in1 n1etodan1a isn
titucija sisten1a istrajava u svojin1 
nastojanjin1a delegitimisanje 
Bošnjaka Sa11Žaka kao naroda, kao 
i potiranju 11jihovil1 elen1entar11il1 
političkil1 iI1teresa. 

Potvrda tome je i nezakonita 
odluka Prinudnog opšti11skog 
vijeća u Sjenici koje planira ot
varanje četiri n1 jesne ka11celarije 11a 
nivou grada, a što je i11ače u 
nadležnosti Skupštine opštine gra
da. Do sada je, pošto se radi o 
grad u sa rela tiv110 n1alin1 brojen1 
stanov11ika, sve poslove u svojoj 
nadlež11osti, vršila jedna n1jesna 
ka 11celarija. 

JICHAK RABIN (1922- 1995) 
PUTNIK NA PUTU RAZUMA 

Jichak Rabin rođen je 1922. go
dine u Jerusalimu. Bivši ratnik, 
prošle godine je dobio Nobelovu 
nagradu za mir, zajedno s Jaserom 
Arafatom. 

Ono što je za švedski Komitet 
predstavljalo djelo značajno da se 
nagradi ovom glasovitom nagradom, 
za mladog ekstremistu ( i njegove 
istomišljenike) predstavljalo je izda-. 
JU. 

11Mi se ne sn1ijen10 ponašati 
kao da se ništa 11ije desilo. Trajan 
mir će biti moguć tek onda kada 
se riješi pitanje Sar1žaka, Kosova i 
Vojvodine. Naša politika nije 
usmjerena protiv onog srpskog 
naroda koji 11 n1ora" ponovo da 
nađe svoj put ka Evropi . Pret
postavku za kraj sa11kcija protiv 
tzv. Jugoslavije vidimo u ko11-
struktivnom ponašanjtl srpske 
strane koja podrazumjeva i 
priznanje i Hrvatske i Bos11e i Her
cegovine u međunarod110 priz11a
tim granicama." 

* Posma trači Organizacije za 
sigurnost i saradnju u Evropi, dru
gi posn1atrači za ljudska prava, 
an1erički i drugi n1eđunarodni 
zvaničnici za pon1oć slobodni su 
vršiti svoje d už11osti na Kosovu i 
Srbiji, uljučujući Sandžak i Vojvod- Usprkos svemu, više je onih š to 

odbijaju svoj život provoditi u 
mržnji, ratu i netrpeljivosti. 
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Razgovor : dr. Csaba Sepsei, savezni poslanik, član stranke DZVM 
V V 

STO TRAZIMO ZA SEBE, 
PRIZNAJEMO I DRUGIMA 

*Koji su vaši stavovi kao 
saveznog poslanika u pogledu 
ljudski prava i prava nacionalnih 
manjina? 

- Po Ustavu SRJ ovo je zen1lja 
svil1 njenih građana, a ne samo 
određenih nacija, te ako garantira 
sva građanska prava, onda je 
neizbježno razgovarati i o kolek
tivnim pravima. Onog n1omenta 
kad jedna narodnosn.a grupa 
nema sva prava kao većinski nar
od, to znači da ni pojedinac nema 
ista prava kao pripadnik većinske 
nacije. Ako netko ne može svoju 
djecu školovati na maternjen1 jez
iku, ako nema svoju štampu, ra
dio, televiziju i ako on ne postavl
ja svoje glavne i odgovorne ruko
vodioce, ne može da ill bira, to 
znaci da su mu prava 
uskraćena.Ako polazin10 od čin
jenica da živimo u zen1lji gdje 
samo dvije trećine otprilike 63% 
Srba i Crnogoraca žive, a ostali 
nisu Srbi, što znači da su pripad
nici drugih narodnosnih grupa, 
niakako se ne bi smjelo desiti što 
se u praksi događa. Nain1e, vodi 
se računa o srpskim nacionalnin1 
interesin1a, nasuprot Ustavu gdje 
je naznačeno da je ovo zemlja svil1 
svojih građana, a što se tiče nacio
nalnih manjina, tu iman1 osobno 
n1išljen je da je manjina jedna 
matematička kategorija, kada je 
zastupjenost jednog naroda n1an
ja od 50%. ja kao pripadnik 
mađarske nacije u ovoj zen,Jji, pre
m a ovom kriteriju, pripadam 
s tvarno na cio nalnoj manjini. 
Nisam zbog toga uvrijeđen, jer je 
to činjenica. Pren1da znan1 da u 

ovoj zenllji čim se kaže nacional
na manjina, tu se misli na 
građanina drugog reda. Nain1e, 
čuli smo propagandu zadnjil1 go
dina da ni jedan Srbin ne n1ože biti 
nacionalna manjina. Ne shvatam 
zašto srpski narod n1ora biti 
hendikepiran na onim mjestima 
gdje je u manjini, ako smo rekli da 
sn10 ravnopravni građani ove 
zemlje. Inače, u zadnje vrijen1e sve 
se više koristi tern1inologija - nar
odnost ili narodnosna grupa -
etnička skupi.na itd. Riječ narod
nost je korištena u bivšin1 
socija listič'\... in1 zen1ljan1a i n1islin1 
da uop<.:t. 11t•n1a svrl1e da se koristi 
tern1in konstitutivni ili nekonsti
tutivni narod, ova tern1inologija u 
svijetu nije poznata. Zašto je srps
ki narod u hrvatskoj konstitutiv
ni, a Mađari i Hrva ti u ovoj zen1l
ji, gdje žive vjekovin1a, nisu kon
stitutivni narodi? A n1oran1 reći da 
ovo nije Qak ni u duhu s Ustavon1. 

*Da li po vama u masovna 
kršenja ljudskih prava i prava 
građana spada nesprovođenj e de
nacionalizacije? 

- Pren1a članu 60 stav 2 Usta
va SRJ garanti.ra se privatna svoji
na građana, ali ovaj se član ne 
sprovodi kod vraćanja in1ovine 
oduzete ljudin,a nakon Drugog 
svjetskog rata. Nain1e, poslije tog 
rata, n1asovno su kršena ljudska 
prava u vidu bespravne kon
fiskacije imovine. Ja tu ne vidin1 
razloga da se tako oduzeta in1ovi
na ne vrati, a u duh u usvojenog 
Ustava. Smatran1 da tu o nekoj 
den1okratiji i pravednosti ne 
n1ožen10 niti govorili, dok se ovo 

ne sprovede. Treba izvršiti dena
cionalizaciju ili da se vrati svako
me ono što mu pripada, ili da se 
izvrši obeštećen je vlasnika ili 
nasljednika. 

„ Kakav koncept autonomije 
predlaže vaša stranka - DZVM i 
što se postiglo u dogovaranju oko 
stvaranja mađarskih škola? 

-Skupština DZVM je još u 
travnju 1992. godi.ne usvojila kon
cepciju - što mi u svakodnevnom 
razgovoru kažemo - trostepenu 

V 

ko11cepciju autonon1ije. Zivot je u 
zadnje tri godine donio dosta no
voga - nova saznanja, stvorile su 
se u svijetu neke autonomije, pa 
je ova praksa pokazala da je tre
balo obnoviti i pravno tellnički 
konkretizira ti i tu sn10 imali veliku 
pon1oć od strane jedne stručne 
naučne grupe iz Republike 
Mađarske - konkretno od Ureda 
za Mađare van granice, koji je 
sači11io radnu grupu sastavljenu 
od tri akaden1i.ka i još nekoliko 
v rsnih stručnjaka za 
n1eđunarodno pravo i za ljudska 
prava. Oni su pregledali tekst 
našeg koncepta autonon1ije, dali 
su na to svoje prijedloge koje je naš 
savjet pon1no pregledao i većmn 
prijedloga usvojio. pa je tako došlo 
do novog teksta koji je 11. ožujka 
1995. godine Skupština DZVM 
usvojila. U ovon1 konceptu je aut
non1ija na persobaln.on1 principu 
dobila don1 inan tnu u logu, a 
suština je da san1i Mađari unutar 
autonomije biraju jedno tijelo -
Skupštinu vojvođanskil1 Mađara 
gdje svaki Mađar, bez obzira da li 
živi u n1jestu gdje su Mađari u 
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vecu1i ili t1 d ijas11ori in1a pravo d a 
se 11ad e 11a sp isku, da bude kan
ditiira11 kod lokalnil1 izbora. Po
drazun1ijeva se da bi to tijelo tre
ba lo d a raspolaže s raspod jelon1 
dije la por eza koji t1pla ćuju 
n1ađarski poreski obveznici. Dio 
koji je nanujenjen prevashod110 za 
kt1lturu, škols tvo i i.nforn1iranje. 
Ovo ne bi bilo 11ikakvo tioda tno 
optereće11je za ovu državu, 11ego 
san10 nan1jensko korište11je sred
stava koja su i inače nan1ije11je-
11a za tt1 svrltu. A što se škola tiče, 
DZVM je još 1991. godi.ne razra
dio kon.cept školstva koji se ba
zira na školovanju od obdJ11išta 
do univerziteta na n1aternjen1 
jezikt1. Mi sn1atran10 ako 300 

V 

tisuća Sveđana n1ože in1a ti 11 Fi11-
skoj u1uverzitet sa 24 katedre i 
n1i bisn'lo to da ostvarin10. Ja 
n1islin1 da bi ovo n1ogli ostvarili 
112 n1a lt1 pon1oć iz inozen1s tvc1. 
Te 1991. godine ovdje je bj lo 
350.000 Mađara, sad ne znan1 
toča11 broj, jer il1 je puno izbjeg
lo, ali se 11adan1 da će se vratiti. 
te da postoje svi uvje ti za osl
varenje jednog takvog univerzite
ta. Ovaj koncept je praktično kc1s-
11ije i ugrađe11 u 11aš koncept ;:i11-
tonon1ije i sn1atran1 da je sazrela 
situacija da od iduće školske god
i11e ovo uveden10. I11icijati.vu 
fornlira11ja ovih škola treba le su 
pokrenuti općinske struklure, š to 
nije bilo urađeno. U to vrijen1c je 
forn1ira11 SV1.1 i rukovodioci SV:tvf 
pri općinan,a ovaj korak nisu 
pod uzeli Konkretr,o, l-1redsjednik 
SO Subotica već 1994. godine ruj
na mjeseca je dao izjavu lokalnin1 
11ovi11an1a da je na njega vrše11 
pritisak da ostvari otvaranje 
mađarskilt škola, a 011 je kao bio 
protiv toga. Mada n1ogu reći da 
sn'lo mi od strane naše od borničke 
grupe predložili da se pokrene 
postupak za otvaranje n1 at1arskili 
škola zasad samo na teritoriju Su b
o tice. Ovo 11ije prili vaćeno na 
skt1pštini, ali kako snio 

Cin.s rn.v11ice 
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obaviješ te11i, ovo će se ponovo 
s taviti na dn evni red naredne 
sku pš ti11e. 

„Kako tumačite činj enicu da 
do sada nij e zaživjela redakcija 
subo tičkog radija na hrvatskom 
jeziku, premda je ovo pitanje više 
puta stavljano na dnevni red 
subotičke Skupštine? 

- Treba n1 reći da s e 11aša 
odbor11ička grupa zalagala za 
forn1iranje le redakcije baren1 011-
oliko koliko i san1a od bornička 
grt1pa DSF-IV Prije dvije godine 
kad sn10 donijeli 11ovi Statut gra
d a , od ta d a s li tri j 1:~ z j k a u 
zvaničnoj uporabi u općini Subot
ica - srps~~i, n1actarski i hrva lski 
jezik, te !Z o voz slijed i da je 
praktički OS!1ivač Rt1dio Subotice 
SO SuboUc;i , pa bi shodno lon1e, 
u zvaničnoj uporabi n1orc1lc1 bili 
sva tri jezikt1. U votte11je red.akcije 
na h rva tskon1 jezik11 treba 
on1ogući~i kroz izn,jenu Sla tuta 
radio Subollcc. a š to se odugovlači 
već godi11u dana iz nieni nep
oznatog razloga. Donijet je p rijed
log Upravnog odbora SO Suboti
ca da se forn,iraju reda kcije na tri 
jezika1 ali s;:1 jednini urednikon1 , 
što se kosi sa san1ostalnošću rada 
tili triju rcd;-ikcija. Kad se li lon1e 
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nije uspjelo IO, ili san1 predsjed
nik opš tu,e stavili su pitanje re
dakcije na llrvatskon1 jezikt1 ad 
acta, čekajući neku novu priliku. 
Mor<1 n1 reći da je bilo predviđeno 
da taj novi urednik za sve tri re
dakcije bude Neme tl1 
Janos, portparol stranke SVM - iz 
ovoga se vidi d a san,a lokalna 
san1ou prava odugovlači. i 
zataškava ovaj problen1, 
n1anipulirajt1ći os11ivanjen1 re
dakcije na hrvatskom jeziku, bez 
obzira na ponašanje čeh,ika lokal
ne san1ouprave, naši koalicioni 
partneri, a ujedno i prijatelji n1ogn 
računa ti 11a našil1 deset glasova 
ZA - ukoliko ovo pitanje dođe na 
dnevni red Skupštine. Jer ono š to 
zah tijevan10 za sebe, to s punin1 
pravon1 priznajen10 i drugin1a. 

"' 
*S ta vi kao savezni poslanik 

n1islite o prijedlogu Zakona o 
državljanstvu, putnim isprava
ma, jeziku i pismtt kod izdavan
ja putnih isprava? 

- Iako san1 savez1u poslanik, 
još nisan1 dobio n1aterijal prijed
loga Zakona o državljanstv11 i put-
11in1 ispravan1a te ne mogu reći 
potpu11i sud o ovon1 pitan ju. 
Mettu tin.1, kako se n1ože govoriti 
o pu tnin1 ispravan1a kada se na 
ovon1 teritoriju 11e zna ni san, sta
tus države, 1-1a tako 11ije potpu JHl 

jasan ni status građana, tj. nje11 1: 
državljan;:i. Po n1eni, u svakon1 
slučaju 1 put11e isprave bi trebale 
bili jzdavane 11a više jezika i pis
n1a, kao što je to bilo ranije

1 
s 

ohziron1 da je s ta11ov11ištvo 
vi..~enacionah10. 

v 

*Sta kao odbornik subotičke 
Sk·upštine odobravate, a šta 
zan1jeratc lokalnoj samoupravi? 

-Kada sn10 kao odbornici ušli 
u Skupštinu, odbor11ička grupa 
DZVM i DSHV in1ali sti solidnu 
veći11u i fornmali sn10 rukovodst
vo koje je za vrlo kratko vrijen1e 
pokazalo da je 11eodgovarajuće. 
S1--,oznali s n10 da 11e n1ožen10 ispu
nili očekivanja našili birača uslijed 
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protekcionizma koji je zavladao 
dijelom rukovodstva lokalne 
san1ouprave. To se posebno 
očitavalo u komunalnoj sferi, kod 
povjeravanja poslova javnin1 
poduzećima i izvođačima 

građevinskih radova, dodjeli 
poslovnog prostora, posebno se 
protekcionizam ogleda kod dod
jeljivanja sredstava za održavanje 
kulturnih i drugih manifestacija, 
što se ogleda i u ton1e da san1 pred
sjednik općine iste provjerava 
samo najpr ivrženijima. Gazdo
vanje općinskin1 paran1a postaje 
privilegija samo jedne osobe, a ove 
pojava je potpuno nepoznata u 
pravim demokratskim sredinan1a. 
Izraz tržišnog privređiva11ja pod 
navodnicima, ne može biti privi
legija san10 pojedinaca. Ovo je 
ujedno i razlog zbog kojeg je došlo 
do forn1iranja SVM-a. Ne vidin1 
mnogo pozitivnog u trošenju 
općinskog dinara na n1anifestacije, 
reprezentacije, posjete raznih min
istara, osim isticanja nečije 

veličine. Nikakve koristi po n1on1 
nušljenju od toga do sada nisn10 
imali. Obziron1 da priliv sredsta
va u budžet ne ide po planu, 
smatram da se skromna sredstva 
svil1 građana moraju racionalnije 
trošiti. .., 

"' S ta mis l i te o n e dav n o 
uvedenoj praksi o usaglašavanju 
s tavova šefova odborničkih gru
pa prije održavanja skupštinskih 
sjednica? 

- U načelu sn1a tran1 da je pre
thodni sastanak šefova 
odborničkih grupa dobar, stoga 
što su od prije izvjesnog vren,ena 
skuštinske sjednice kraće , jer se 
odeđen i nesporazumi 
usaglašavaju i rješavaju već na 
ovim sastancin1a. Međutim, neg
ativno je to što većina stranaka u 
Skupštini na ovaj način postiže 
konsenzu s po nekon, p itanju, a 
većinon, su odbornici DZVM-a u 
opoziciji. Sad a dolazi do pojave da 
o d bornička g ru pa na sa n,oj 

Glas ravnice 
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skupštinskoj sjednici ukazuje na 
postojanje nedostataka, ali se naši 
stavovi i prijedlozi ne odobravak
JU 1 ne usvajaju, jer smo u manjini. 

„ Da li se dosljedno sprovode 
don ešene odluke od strane 
Skupštine? 

- U principu da, međutin1., 
posljednjil1 mjeseci došlo je do ve
likih propusta koji in1aju vitalni 
značaj po ovaj grad i njegove 
građane. Na jednoj skupštinskoj 
sjednici u kolovozu donešena je 
odluka da lokalna samouprava 
neće prodavati u bescjenje svoju 
imovinu, niti n1ože novčano pot
pomagati trajni sn1ještaj izbjeghl1 
lica, niti će to činiti javna poduzeća 
čiji je osnivač općina. Sada sn10 
svjedoci da se znatna sredstva iz 
budžeta opći.ne troše na adaptaci
ju objekata u kojin1a se n1ože tra
jno stanovati, što je u suprotnosti 
s naprijed navedenon1 odlukon, 
odbornika Skupštine. Ne znam da 
li nesprovođenje ove odluke ide sa 
ili bez znanja rukovodstva općine, 
ali po n1on1 mišljenju, na ovu po
javu treba reagirati jer nije u 
sklad u s donešenin1 odlukan,a. 

,. D a li podjele ugrožavaju je
d ins tvo mađarskog n aroda u 
Vojvodini? 

- Pluralizan1 je po n1eni dio 
d emokratskih nastojanja ili str
ijen1ljenja i svatko in1a pravo na 
svoje političko opredjeljenje. Izd
vajanje SVM-a iz stranke DZVM
a in1a osobni karakter. N c'tin1e, 
jedan dio rukovodstva DZVM-a i 
to koji je bio na vodećin1 

položajin1a u raznin1 lokalnin1 
san1oupravan1a sn1atrao je da je 
već s tekao dovoljno sposobnosti u 
privatništvu i u tzv. tržiš non, 
privređivanju, pa da bi stoga tre
bali dobijati posebna sredstva iz 
inozen1stva kako bi ojačali svoj 
kapital. Na taj način bi kroz ot
varanje novih radnih n1jes ta 
rješavali egzistencijalna pitanja 
n,ađarskog stanovništva. 
Međutin,, ova struja u rukovod-
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stvu je ostala u manJinl , jer je 
većina sn1.atrala da se može poli
tikom obogatiti, a kasnije to bogat
stvo koristiti da bi se politički 
uzdizala. Mnogi su bili mišljenja 
da ukoliko neko iz inozemstva želi 
ulagati kapital, neka to radi 
poštivajući konkurenciju na 
tržištu, a ne u cilju favoriziranja i 
bogaćenja nekoliko n1ađarskih 
obitelji. Druga, manja struja ruko
vodstva, bila je ona oko 
dotadašnjeg potpredsjednika 
stranke DZVM a koji je prisvojio 
golen1i dio novca namjenjen hu
n1anitarnoj pomoći, a koji je bio 
poslat Mađarima u Vojvodini iz 
cijelog svijeta. Ove dvije struje koje 
politički nisu in1ale ništa 
zajedničko poslije naše Skupštine 
su se udružile i tako je nastao 
SVM. Znači, ni jedru ni drugi nisu 
htjeli kontrolu nad potrošenin1 
sredstvin1a, nisu dali uvid pošto 
su prodavane nekretnir1e i imovi
na općine, uvid u podjelu 
poslovnih prostora i kadrovskih 
stanova. Koristeći ugled DZVM-a 
i položaj u lokalnin1 upravan,a, 
izdavane su dozvole od strane 
UNPROFOR-a raznin1 privatilim 
poduzećin1a koja su na ovaj način 
u ir1ozen1stvu stvorila n1onopol, a 
na don1aćen1 tržištu su se boga ti
la. Do ovog cjelokupnog saznanja 
snio došli na Skupštini DZVM-a 
održanoj u ožujku 1994. godine, 
nakon čega je i.zc'tbrano i.novo ruk
ovodstvo, dok su onikojisu se izd
vojili osnovali SVM prvo kao ir1-
teresnu organizaciju koja je vrlo 
brzo prerasla u političku. Sn1atran1 
da sa n, n1adarsk i n arod nije 
podijeljen, već su san10 podijelje
ni političari. Među tin,, stranke 
DZVM i SVM nisu ideološki 
podijeljene, Stranka DZVM je od 
strane SVM optužena da je 
kon,unističkog opredjeljenja, a oni 
san,i su u zvaničnoj koaliciji s SPS
on, u Bačkoj Topoli, Malon, Iđošu 
i Bečeju, a nezvanično i u Suboti-

. 
Cl. 
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"'Zašto se adaptacija 

mađarskog kulturnog društva 
Nepkor javlja kao kamen spoti
canja između dvije stranke? 

- Osob110 podržavan, adapt
aciju Nepkora, jer je zgrada u zad-
11je vrijen1e bila u vrlo lošem stan
jtt, n1eđ1ttin1, pitanje adaptacije 
nije pitanje izn1eđu dvije stranke, 
već suprot11i i11teresi lokalne 
samo11prave i DZVM-a iako je 
točna čii1jenica da je san1a lokalna 
samouprava sebe poistovjetila sa 
strankom SVM, n1i smo glasali za 
odobre11je sredstava za adaptaci
ju, ali početna je cifra tijekon1 dve 
godine davno pren1ašila, a radovi 
nikako da se okončaju. Sn1atran1 
da u ton1e 11ema ničeg lošeg, što 
želimo zna ti na šta i koliko se sred
stav a iz opštinskil1 sredstava 
dosad utrošilo 11a adapatciju. Već 

Glas ravnice 
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od početka nan1 se nije sviđala čin
jenica da nedostaje točno odeđen 
rok i dinan1i.ka izvođenja radova, 
da san1 izvođač „Panongrad" sam 
plaća nadzornog organa, što znači 
da je san1 i praktično bez kontrole 
i nadzora. Nadalje, naknadni i 
dodatni radovi tri puta premašuju 
odobre11a sredstva za adaptaciju. 
Mislin1 da je prvo pita11je: Kako se 
općinska sredstva troše, a želin10 
znati i to kako je prošla licitacija, 
kojon1 dinan1ikon1 se radovi odvi
jaju, te da li se izvođaču na plaću ju 
penali za nepoš tivanje rokova. 
Znamo san10 toliko da su 11a lici
taciji za izvođača bile tri po11ude, 
a kad sn10 tražili privren1e11i 
obračun, naš zahtjev nije usvojen. 
Tu je do izražaja došlo dogovaran
je odborničkih grupa, jer ovaj naš 
zahtjev ostale odbor11ičke grupe 
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nisu prihva tile, te snio u zal1Ljevu 
ostali usan1ljeni. Među tin,, pošto 
sn10 suviše bili glasni, san, pred
sjednik općir1e dao je nalog da se 
izradi izvještaj o adaptaciji 
Nepkor-a. Pitan1 se san10 zašto se 
rukovodstvo lokalne samouprave 
vrijeđa kad se ne tko usudi pitati 
za trošenje budžetskil1 sredstava -
a posebice za dodjelu kadrovskil1 
stanova ili nedaj Bože, poslov11il1 
prostora. Mogu san1.o konsta tirati 
da u lokalnoj san1oupravi ne pos
toji adekv a tn.a kontrola trošenja 
sredstava, jer bi u protivnon1 nor
malno bilo da se kroz izvještaje 
troškovi kao i pril1odi prezentira
ju odbornicin1a. 

Stindor Molzer 

----------- ---- - - ------- ---------- ------
Jevrem Brković, crnogorski književnik i disident u izbjeglištvu 

PRIVATNI RAT PROGNANOG 
DUKLJANINA 

„ Koliko ste dugo u Zagrebu 
i kako ste se ovdje snašli? 

- Tri i pol san1 godu1e ovdje u 
Zagrebu. U Zagrebu san1 kao u 
svom grad u. Meni je to divno, kao 
među pravin1 prijateljima, ali je 
emigrant teško biti čak i među pr
ijateljima. Biti pisac 11 en1igraciji, 
koji se u jednom trenutku tako jas
no opredjelio protiv rata, pogoto
vo protiv agresora srpsko -
crnogorskog na Hrvatsku i BiH, 
jest to velika moralna uzdanica 
pred samim sobom, morah1i čin, 
ali je to teško, jer strada vaša 
porodica,svi koji nose vaše prez
ime. Recimo u Crnoj Gori, jed11og 
su mi sina hapsili, drugog su mi 
pretukli, dvanaest pozvijerenil1 
barskili policajaca ga je tuklo samo 

zato što je n1oj sin. No sve su oni 
prebrodili i danas il1 više n itko ne 
zlostavlja, danas su oni velika jed
na činjenica, članovi Liberalnog 
saveza Crne Gore, a to je najjača 
crnogorska stranka. Danas se situ
acija u Cr11oj Gori toliko pron,ije
nila da ovog trer\utka kada bi ta 
pučistička vlast, kad bi 
Miloševićeve n,arionete: Bula-

V 

tović, Dukanović, Zižić i drugi, 
dozvolili da se raspiše refere11-
dum, sve11arodni referendttn1 u 
Crnoj Gori, gde bi na referendun1 
izišli Crnogorci, M uslin1a11i, 
Hrvati,Albanci i svi drugi, više 
nen1.a sun1nje,n1i bisn10 pobijedili 
i izvojevati n1irnin1 puten,, š to110 
se kaže, suverenu i san1ostal11u 
Crnu Goru. Ali, Milošević i nje-

gove n1arionete i pučistički vazali 
u Crnoj Gori to 11e dozvoljavaju, 
jer onog trenutka kad Srbija os
ta11e, odnosno taj ko11cept tobožnje 
Jugoslavije, odnosno ko11cept Ve
like Srbije,kad osta11e bez Crne 
Gore, kad se Cr11a Gora izvuče iz 
čeljusti Velike Srbije, Velike Srbije 
nen1a. 

*Poslj ednjih godina objavili 
s te dosta knjiga. Koje su to kn
jige i o čemu se tu radi? 

- To je 0110 što nu se on1ogućilo 
ovdje 11 Zagrebu, u Hrvatskoj. Ja 
san1 član Društva h rvatskih 
književnika još od prije rata, jer je 
iz hrvatskog PEN-a nastao i 
današnji priz11ati i svjetski priznati 
cr11ogorski PEN čiji san, ja bio prvi 
potpredsjendik. Objavio san, prvi 
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u Europi knjigu koja se zove „Prlj
ayi rat'', knjigu o ovon1 strašnon1 
ratu, o ovon1 ratu najprljavijen1 od 
svih ratova. To je bilo u travnju 
1992., zatim je započeto izdavanje 
n1ojih izabranih djela u šest sveza
ka i već su dva svezka objavljena. 
To je ron,an, takozvana Biblija 
Montenegrinstva, Dukljanstva, 
Crnogorstva „Monigre11i", zatin1 
izbor iz poezije, koji je ogron,an, 
z atim slijedi d r ugi roman 
,,Kan1enštarci", zatim dva ron1a
na, pa izbor iz n1.ojil1 polen1ika. 
To je šest svezaka, a to je ono 
najnu ž11ije. Međutin1, ako bude 
sreće i netko bude do te rnjere 
zainteresiran, onda bi n1oja sabra
na djela iznosila dvadeset i nešto 
svezaka. Radujen1 se kao pisac i 
čovjek što sada n1oji ron1ani 
počinju ulaziti u svijet, osvajati 
čitatelje u Njen1ačkoj, Mađarskoj, 

Australiji ... :t0"oj rom ai1 „Pan telej 
n a d ri jenu" raspr odan je u 
Njemačkoj, sad ide dr ugo izdan
je, u Mađarskoj izlazi ta j isti ro
man i još „Kneževi ljudi" i taj isti 
ron1an u Australiji. Jedno hrva ts
ko izdavačko poduzeće se zain ter
esiralo za to i za nekoliko n1jeseci 
izaćiće n1i knjiga „Kneževi ljudi" 
na engleskon1 jeziku u Australiji. 

,. Svojim polemičkim knjiga
ma s tekli s te , vjeruj em, dosta ne
prijatelja u Crnoj Gori i Srbiji jer 
s te izravno napali vladaju ću oli
garhiju . 

Ja sa n'l vjerojatno 
najon1raženiji živi pisac u Crnoj 
Gori i Srbiji, zapravo u Crnoj Gori 
kod jednog n1alog broja Crnogo
raca, od onih prosrpskih Crnogo
raca, od onil1 režin1skih Crnogo
r aca, od onil1 srpskih slugu, čiji su 
i očevi bili srpske sluge. Zna le, to 
sluganstvo id e s kojena na koljeno 
i naravno u Srbiji, ne kod svih, ali 
ipak kod većine srpskog naroda , 
koji je odavno zahvaćen n1ilon1an
s tvom, kosovs kin1 n1ito n1an
s tvon1, srps kin1 nuton1ans lvon1, 
epskim miton1a ns tvon1 i ja san1 

G las rnv11ice 

lJUDI ... 

tamo omražen jer sam govorio 
istinu, jer san1 svijetu pokazivao 
kuda nas sve skupa vodi srpska 
n1itomanija i što znači vidovdans
ki n1it, što je to kosovski mit, što 
znači ta užasna srpska varijanta 
nebeskog srpstva, po jednon1 
užasno n1.račnon1 srpskon1 pjesni
ku iz tridesetih godina - Miciću. 

„ I_Bqg_jg Srbin,_a oko Boga tan10 
na nebesin1a sjede sve n1ali 
anđelčići Srbi". Znači, pjesnici su 
ovaj rat već desetljećin1a pripren1a
li. Nije zaludu jedan srpski n1inor
ni pjesnik-, n1islin1 da se zove Petar 
Pajić, pjevao: ,,Leže Srbi pored 
drun1a, iz glave in, nikla šun,a, 
leže Srbi ko balvani, što preklani, 
š to zaklani." Bra11islav Petrović 
darovit je srpski pjesnik, ali je 
izravno pozivao na genocid, na 
juriš na Europu. Njegova pjesni a 

11 Nacrt za evropsku istoriju" je 
praktično scenarij za ovaj rat i za 
sve zločine: Tan10 ženan,a vade iz 
utrobe djecu, ubacuju n1ačiće i 
kučiće. To je pakao. I ne samo to, 
s r pski pjesn ici u Bosni, srpski 
pjesnici u Hrvatskoj, nažalost, 
jedan Zdravka Krstanović, jedan 
n1 iran čovjek, sada je u Srbi ji. 
Tan10 je pobjegao i in1a veliki stan 
u Beograd u , š to n1u i njegove 
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kolege tan10 preko novina prigo
vara ju, i piše tako otrovne tekstove 
u NIN-u. Ali, što sam se iznena
dio prije nekoliko dana, za pravo 
sam prije desetak dana sreo u Es
planadi neke Crnogorce, časne 
Crnogorce, koji su došli na onaj 
skup Erazmus Gilda i s nekin1 
Srbima iz Beograda, također čas-
nin, intelektualcin1a, koji daju 
kakav takav otpor i kažu n1i, što 
je neshvatljivo, da Rajko Petrov 
N_ogo1 darovit pjesnik i Gojko 
Dogo idu u pratnji monstruma 
koji se zove Jakov Grobarov, inače 
pravo Il1U je ime Miladin 
Kovačević, iz Mostara, jedan 
k1ošar koji je decenijan1a živio od 
dobrovoljnih priloga pjesnika. 
Oni idu sada, ovih dana, ove noći, 

oni idu po kavan.an1a beograd
skin1, pronalaze n1lade Srbe pob
jegle iz Bosne, odn,ah il1 preda ju 
vojnoj policiji i vraćaju u Bosnu, 
eto, da se bore protiv Hrvata i 
Muslin1ana, protiv Bošnjaka. Eto 
do čega je došao srpski pjesnik 
ovog trenutka. To je tragično. 

*Srbi u Crnoj Gori koji se 
smatraju Srbima su u manjini, 
ali su ipak uspjel i os tvariti v las t. 
Kako to? 

- Oni nisu uspjeli ostvariti svo
ju vlast.Po popisu iz 1989. godine 
koji je izvršen pod strašnon1 presi
jon1 tzv. AB revolucije, a to zapra
vo bio n1as pokret Miloševićev, ve
likosrpski pokret i u toni popisu 
gdje su sva sredstva upotrebljena, 
od policijskih, vojnih, do sredsta
va izvješćivanja,radija, televizije, 
novina, da se Crnogorci ne bi pisali 
Crnogorcin1a, u jednon1 san1 tre
nutku pon,islio, ja san, još bio 
tan10, da i zec u gori, kad bi un1io 
čita ti, ne bi se sn1io izjasniti 
Crnogorcen1. Među tin1, pod 
takvon1 presijon1 i represijon,, pod 
takvon1 torturon1, od ukupnog 
stanovništva u Crnoj Gori, kao 
nacionalno o pred jeljeni Crnogor
ci, s crnogorskin1 jezikon1 - kao 
nazivon1 jezika, izjasnilo se 63,8%, 
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I 
t1z 18% }v1tls lima11a, 6% Hrvata, 
12% Alba11aca i svega 7,8% pros
rpskih Cr11ogoraca - a to je onaj 
SrbiI1 Cr11ogorac sa zad rškom „ 
Srbi11 iz Cr11e Gore, takozvanih 
Srbocr11ogoraca ili Crnosrba . 

Glas ravnice 

LJUDI ... 

mora doći. Cr11a Gora će ltt imati 
priliku, jer s tt narasle ogromne 
snage tt Makedoniji, Kosovtt, u 
Bosni, Bosa11ska armija i HVO 
da11as su vrlo ozbiljne formacije, 
d a ne govorim o Hrvatskoj vojs-. 

Pren1a tome, 011i nis t1 11ama 11i- o. 
" 

kakva opas11ost, nama je opas-
11os t službena Socijalis tička 

partija, režimska vladajuća 
stranka, kojtt vodi Btuatović, kao 
i Srbi koje vodi Miloševiću Sr
biji. To je samo jedan ogranak 
Miloševićeve s tra11ke, iako se 011i 
z ovt1 DPS, 011i stt opas11ost i 
izravno stt pod Miloševićem, oni 
su njegove sluge, oni stt njegovi 
vazali za Crntt Gortt, a ttt je 
63.000 srpskih vojnika u Crnoj 
Gori. Ne bi ti voj11ici bili opas
nost da 11ema te vladajttće srpske 
s tranke, koja je jednostav110 
sluga Miloševićeve s tranke i 
režima Miloševićevog. Daj Bože 
da se sve tt Crnoj Gori završi 
mirnim putem, da se srpska 
vojska povuče, jer će to jednog 
dana ipak morati, već brodove 
u Boki režtt, to je sve već dotra
jalo. Ali, mislim da Crna G·ora 
ovog trenutka ne može n išta 
pod ttzeti, da pod ttzme nek11 
pobunu, ne bi bilo realno,da se 
vojnički obračuna s njima. Crna 
Gora to još ne može. Da, još 
nešto. Ova Bttlatovićeva partija 
koja se zove DPS, Demokratska 
partija socijalista - to je najgltt
plje ime partije: nit sti demok
rati, nit su socijalisti, ali tako se 
zovu. To je najglttplje ime partije 
u Europi. 

*Vidite li neki izlaz u 
bliskoj budućnosti? 

- - Ja mislim na urttšavanje 
Miloševićevog režima tt Srbiji, te 
velikosrpske ideje i mislim da 
~smo daleko od građanskog 
rata u Srbiji, jer do toga ipak 

* Sto ako doista dođe do 
građanskog rata u Srbiji? 

- To će biti šansa da se Cr11a 
Gora jednostavno izvttče, jer 
Srbi su svjes11i, 011i to z11aju, da 
nikada neće ima ti oslonca tt 
Crnoj Gori, čak i kod onih 
Crnogoraca koji tt ovom tren11t
kt1 navijajtt za njih i koji prosrps
ki osjećajt1, a to je poistovjećenje 
pravoslavlja, vjere i nacije. To stt 
ttglavnom s tari ljttdi. Kod 
mladih ljttdi nema problema. 
Mladi ljttdi sti za Liberalni sa vez 
Crne Gore i oni st111z naštt opci
jtt i kad je potreb110, spremni stt 
i gi11ttti za Crntt Gortt. Cn1a Gora 
će se izvući, 11aravno, ako Bosna 
ostane jedi11stvena, ako Hrvats
ka oslobodi svoje teri torije. To će 
po godova ti Crnoj Gori, jer i Hr
vatskoj je tt velikom interestt da 
ima prijatelja na j11g11, a Crna 
Gora, ona prava Crna Gora, ona 
narodna Crna Gora, za kakvtt se 
ja zalažem i ne samo ja, nego i 
veliki broj crnogorskih in telek
tttalaca, može biti samo prijatel
jska prema Republici Hrvatskoj. 

* Srbi imaju, koliko je 
poznato, apetite i na crnogors
ko i na hrvatsko more. Kako će 
se to riješiti? 

" 
-Sto se tiče apetita prema hr-

vatskom mortt, oni stt se tu 
oprostili. Njima stt još ttt jedi11i 
apetiti ostali prema crnogor
skom mortt, ali desetog.s~Čllfil 
1989. godin~1Či§.tička banda.je 
bt1kvali10 srušila Crn 11 Gortt kao -- -- --
AB revolucija, a 14. sije61ja, sva 
je Crna G...9ra _po kafićima, kava~-
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a ma (mladići crnogorsaki) 
zapjevala :"Nikad neće Crna 
Gora bit obala srpskog mora". Ja 
sam uvjeren da oni nikada neće 
doživjeti crnogorsko more kao 
svoje i da se Cr11ogorci 11eće dati. 
U s to, postoji, na sreću nas 
Crnogoraca, pa i Hrvata, jedna 
velika činjenica, a to je da je još 
Petar Veliki, koji je stvorio Rusi
jtt, koji je okrenuo Velik11 Rttsiju 
ka E11ropi,otrgnuo iz čelj11s ti 
Azije i tt ruskom m entali tetu 
pokušao da „demfuje" ono azijs
ko, ono najgorje, 11 tr inaestoj 
točki svoga testamenta izjavio 
<_!a Rttsija nikada neće biti veli
ka sila dok ne iziga na· 
Ad ria tičesko more (Jadransko 
more), a misli se na Kotor i srni
jer Subotica, Beograd , Kotor. 
Medtttim, neće svije tt !l,eće 
Amerika, neće ni_Francttska u - -
kraj11jem slttčaju, ni Engleska ni 
Njemačka, neće nitko Rttse na 
jadra1111, jer Srbi na Jadra11t1_ to -s._tl st1tra Rttsi na Jadra11tt. To je 
činjenica koja će pomoći 
Cr11ogorcima da sačt1vaj11 svoj 
identitet, državni, povijesni i 
nacio11alni. 

*Planovi: što radite sada? 
Na čemu? 

- Rad im iz dana u da11, štono 
se kaže, iz časa tt čas i to me 
psihički ddržalo ttz 11a1bolji tret
ma11 tt Hrvatskoj. Iz dana tt da11 
radim 11a dnevniktt J?rogna11og 
Dttklja11ina , a ovo je već treća 
k11jiga i zvat će se „ Dnevnik 
prognanog Dttkljanina". 
Ponekad na pišem i pokojtt 
pjesmtt , jed11og dana će izaći 
zbirka pJesama, također 
prog11anog Dttkljanina. 

Vladimir Reinhfer 
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{J Manjine kod naših susjeda: Mađarska 

Razgovor s predsjednikom Zemaljske 
samouprave Hrvata dr. Mijom Karagićem 

Prošlog tjedna Vas je primio 
ministar financija Lajos Bokros, 
a sada predsjednik Republike 
Arpad Goncz. Ministar financija 
je to učinio prvi put, a predsjed
nik Goncz je već i prije razgo
varao s čelnicima Zemaljskih 
samouprava. O čemu ste prego
varali? 

- Glavna tema razgovora 
bila su dosadaš nja iskus tva 
djelovanja manjinskih samou
prava. Budući da se radi o no
vom i „mladom" manjinskom 
sustavu, ni iskustva ne mogu 
biti naročito bogata. Moramo 
priznati da je na s tarh.t bilo kojeg 
novog modela teško,da je to 
razdoblje prilagođavanja i 
učenja kako za nas, tako i za 
nadležn.e organe, ali se i za ovo 
kratko vrijeme pokazalo da do
bro koncipiran i izm iš ljen 
samoupravni model-važan dio 
demokratskog d ruš tva - samo 
onda može fttnkcionirati ako 
dobije odgovarajućtt pravntt i fi
nancijsku podršku. Manjinski je 
sam oupravnj sus tav važan dio 
mađarske d emokracije, ali ako 
se za rad naših samouprava ne 
osiguraju radni uvjeti, prave ga
rancije i odgovarajuća materijal
na sredstva, onda se dovodi u p i
tanje iskrenost ove demokracije, 
odnosno odgovornih ljudi , te 
insti tucija i raznih ureda. Ne tre
ba zaboravi ti da Hrvati u 
Mađarskoj im aju od svačega 
samo pojed11u s tvar: Imamo jed
nu zem a ljsk u samoupravu , 
jed an tjednik, jedno kazališ te, 

jedan ins ti tttt. I ako od toga 
nešto prestane djelovati, onda je 
situacija alarmantna i opasna za 
našu budućnost. Znam da je 
država u veoma teškoj gospo
darskoj situaciji, ali manjinski se 
odnosi i zbog diplomatskih i 
međudržavnih odnosa moraju 
držati važ nim društvenim i 
političkim pitanjem. Ovo pitan
je, odnos no manjinski živo t, 
uvijek mora uživati prioritete i 
duh pozitivne d iskriminacije. 
Ve6nska nacija mora naviknttti 
n a toleranciju , na priznanje i 
vrednovanje onoga š to je 
drugačije i različito . Vodeći se 
političari tek sada suočavaju sa 
složenim problemom m anjine, 
posebice da prigodom pristupa 
manjini treba evidentirati pov
ijesn i razvoj i kulturne poseb
nosti d ate manjine. Danas su 
ljttdska prava strogo povezana 
s manjinskim pravima. 

*U čemu se vide najveće 
poteškoće efikasnog djelovanja 
hrvatskih samouprava? 

- Na mnogim se mjestima 
manjinske samouprave tretiraju 
kao neš to sporedno i nevažno. 
Tako izg leda da se Zako n o 
zaš titi manjina ne odnosi pod
jednako na svakoga i u svakoj 
situaciji. Ja sam ovaj zakon naz
vao „ pred ulaznim" zakonom, 
š to zna či ako nemamo ni
kakavih zahtjeva, onda će ga 
pustiti tLnu tra, ako pak imam o, 
ond a su nam vrata zatvorena. 
Nije riješen odnos manjinskih i 
m jesnih samo uprava, često puta 

se ne sprovode čak ni Vladi11e 
naredbe (npr. manjinske samou
prave još ni danas nisu dobile 
obećani novac za imovintt). 
Uvijek smo u zakašnjenju. U 
nacrtu državnog proračttna za 
1996. godinu za djelovanje ze
maljskih manjinskih samoupra
va predviđeno je 193. milijttna 
forinti, što nije dovoljno ni za os
novne funkcije. Predsjednici Ze
maljskih samouprava traže oko 
350 milijuna fori11ti. 

* Kako su na ovaj zahtjev 
reagirali gospoda Goncz i Bok
ros? 

- Nisu nas hrabrili. Prema 
njima, fond za manjine se 
naredne god i11e najvjerojatnije 
neće povećava ti . Ali postoj i 
mogu61ost da se ttnutar ovog 
fonda izvrši jedna racionalna 
pregrttpacija novca, jer prvenst
vo moraju dobit i manjinske 
samouprave. 

*Spomenuli ste i povoljnu 
manjinsku klimu u 
mađarskom društvu? 

- Mišljenja sam da mađarska 
javnost skoro ništa ne z na o 
manjinama u našoj domovini. 
Puno više se zna o manjinama u 
susjednim zemljan1a. Nismo 
paraziti druš tva, odjeveni u 
šaren u noš nju koji san10 
p lešemo i pjevamo, već istodob
no obogaćujemo ne samo opću 
hrva tsktt, već is to ta ko i 
mađarsku kulturu. Tko od pri
padnika većinske nacije zna za 
naše književnike, znanstvenike, 
športaše? Sve doklegod javnost 



11e upozna povijest i kultttrtt Hr
vata i os talih 11acio11al.nos ti, ne 
m ožemo govoriti o pozitivnoj 
n1anjins koj klimi u našem 
drttš tvtt. U ton1e bi važ11t1 ttlogtt 
imali mađarski školski pro
grami, medijska sreds tva koja se 
samo perifern.o bave s domaćim .. 
n1anJ1nama. 

*Zakon o manjinama nas 
štiti. 

- Otkrive11e su - ne samo u 
ovom zako11t1 - pravne pukotine, 
pa smo s toga predložili da se na 
temelju dovoljno isktts tva Za
ko11 prilagodi. U tome postoji st1-
glas11ost između predstavnika 
vladfinih organa i čeh1ika man
jinskih samottprava. Dijalog će 
se između nas nas ta vi ti, jer o bos
t rani je interes da manjinske 

. ..., . . 
samuprave OJaCaJU 1 zattzmu 
svoje mjesto u političkom i 
pravnom živo tu Mađarske. Hr
vatske Stl samouprave prema 
manjinskom izbornom zakontt 
legitimna i ravnopravna tijela, 
pravna lica koja mogtt zas tttpati 
osobna i kolektivna prava Hrva
ta u svome mjesttt. Za ovo ima
ju polititičku kompetencijtt, 11e 
govoreći o moralnoj dužnosti 
prema onima koji su svojim gla
sovima pridonijeli učvršćivanjtt 

pozicija manjinskog čovjeka i 
utemeljenju naših samottpra va. 
razumljivo je da s u pripadnici 
manjine uvijek nestrpljivi, ali 
ako nam svaki zastup11ik u 
svome mjestu jasno i odlttčno ar
tikulira n aše interese, ako 
poš teno i korektno pristt1pimo 
jedno drugom, mora biti bolje. 
Samoupravni je sustav i model 
do bar samo ako ga u 
mađarskom poli tičkom 

društvenom živo tlt moramo s ta
bilizira ti. 

M. Dekić 

LJUDI ... 

Gospodin !van Penzes, bisk
up Subotičke biskupije boravio je 
11edavno u Rin1u gdje se, skupa s 
osta lim biskupin1a iz zen1alja nas
talil1 od bivše SFRJ sastao sa 
Svetim ocem . O ton1 susretu, o 
životu Katoličke crkve na našem 
prostoru i o svom viđenju situacije 
u kojoj se nalaze i vjernici i Crkva, 
za naš list kaže: 

- Najprije moram reći da je 
izravan susret sa Svetin1 ocem i vr
ijeme provedeno s njin1, ono 
najvažnije što sam - barem ja -
doživio. Jer, mogao je Sveti otac 
razaslati pisn1a ili encikliku, koju 
bismo mi po biskupijan1a čitali, no - . .., . . . ...,. . . . 
znacaJ z1ve r11eci i izravnog susre
ta 11e može ništa 11adomjestiti. Jer, 
kada bi čovjek mogao sve sam, 
onda ne bi bilo potrebe ni gradnje 
crkava, ni svećerlika, ru okuplja
nja, nego bi svatko n1olio san1 za 
sebe. Zajedništvo i živa riječ su 
ono što najviše privlači i najdublje 
ostaje u ljudima.Tako je i na ter
enu : U ž upan1a gdje je stalno 
prisutan sveće11ik, in1a više vjer
skog i dul1ovnog života, nego u 
župama koje svećenik san10 pov
remeno posjeću je. Mi jesn10 za 
mise preko radija i televizije, ali ne 
za zdrave, već za bolesne ljude koji 
nisu u n1ogućnosti dođi u crkvu.I 
zbog svega ovoga, veliki je značaj 
11ašeg susreta sa Svetim ocem, jer 
premda je jeda11 dan n1alo vreme
na, ipak, sam susret s Njim -
nadmašio je sve ono što smo mi 
do sada radili, jer, ovdje je vladao 
osjećaj povezanosti s kršćanima 
cijelog svija ta, a i sam je Sveti otac 
obećao da će sve učiniti kako bi po
mogao i u dul1ovnom i u materi
jalnom smislu najprije vjernicin1a 
koji su u ovon1 ratu duševno ran
jeni, a onda dakako, i u obnavl
janju sakralnih objekata koji su 
devas tira1u.I kad ja sada obilazin1 

..,. .., . . , . . 
nase zupe 1 govorim svecen1cm1a 
i vjernicin1a, mnogo je drugačije, 
nego da im govorin1 o onome što 
san1 pročitao iz pisn,a. Ovo je 
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- rekao bih - kao pili vod u iz sa
n1og izvora . 

* O čemu se razgovaralo pri
likom susreta ? 

- Na susretu su bili biskupi iz 
pe t republika ( Slovenija, Hrvats
ka, BiH,Srbija, Crna Gora i Make
d onija) i svatko je iznio svoje 
viđenje, a Sveti je otac naglasio da 
ustrajemo na putu Evanđelja, bez 
obzira na pojedine događaje i ono 
što se događa i ono što se može 
dogoditi. Bit naših razgovora i 
pouka, koje sn10 primili, svodi se 
na potrebu zajedničkog života. Ja 
san1 izrazio mišljenje svil1 naših 
ljudi i svoj izvještaj zaključio tvrd
njon, da ni.i hoćemo i želin10 živ
jeti ovdje zajedno sa svim narodi
n1a i to je imperativ i današ11jice, 
tako je bilo i prije, a tako ćen10 žel
jeti i ubuduće, jer mi volimo svoj 
rodni kraj, kraj gdje počivaju i 11aši 
preci. A poruka svetog oca jest da 
se uvijek izlazi u susret drugima, 
bez obzira na prilike koje nisu 
uvijek najbolje i najljepše. 

* O čemu ste Vi govorili? 
- Ja sam pokušao iznijeti prije 

svega lijepe primjere - recimo kada 
sn10 za jed110 sa SPC u Senti bla
goslovili ekumensku kapelu, ili 
kad smo u subotičkoj bolnici ob
novili kapelicu (1990.) - to je 
također e kume11ska kapela. 
Svakako da se ima još pu110 toga 
učiniti - i na susretin1a svećenika 
različitih konfesija - ne samo kad 
je ekumenska osn1ina, nego i 
drugin1 prilikama. Dakle, ekt1-
menizam u kojem nećen1.o biti jed
na crkva po upravljanju, već eku
me11izam kakav se živi već sada -
kad 011i dođu kod nas ili nu odemo 
kod njil1. Mislin1 da je Sveti otac 
govorio u tom smislu i da u ton1e 
želi da nas usmjeri i učvrsti. 

„ Kakav je vjerski život u 
vašoj biskupiji i s kojim se prob
lemima susrećete? 

- Mislin1. da van1 je poz11ato 
da sam u dva navrata pisao 
O kružnicu i u toj Okrt1žnici je bilo. 
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J.JUĐJ ... I 
RAZGOVOR S POVODOM: 
lvan Penzeš, biskup Subotičke biskupije 

~ 

BUDUCNOST VIDIM SVJETLIJOM ... 

pismo baš u vezi iseljavanja - Ja 
sam ljude poticao da ostanu ovd
je i da se ne plaše. No, to se nika
da ne može dovoljno protun1ačiti 
čovjeku koji nije u životu pravi 
kršćanin. Nije dovoljno da netko 
san,o pohađa nedjeljnu svetu 
Misu, jer da bi čovjek ostao ovdje 
i podnio sva iskušenja i ter-
e t - koji, u ostalom, svi n1i 
podnosin10, potreban je 
dakako jedan viši stupanj 
kršćanskog života, da se te 
prilike prebrode. A tu 

, . . 
svecen1c1 mogu 1 mora1u 
odigrali veliku ulogu. Ne 
toliko n1ožda riječima, u 
sn1islu da nekoga o dgo
vara ju od toga da krene na 
put, jer kad netko krene, 
onda ga je teško zaustaviti, 
bez obzira kojoj naciji pri
pada. To je velika odgovor
nost - ali š to svećenik bolje 
obavlja svoju dužnost, a to 
znači- daje onu pravu 
evanđeosku hranu koJa 
čovjeka pretvara li djele 
Božje, onda će taj ćovJek 
n1oć1 zrr>lo prosuditi svaki 
lrl~nutak i in,at '--~e ninogo 
više hrabros ti li se bi. 
OhrabrenJa, koja snio dobili od 
Svetog oca, sigurno su puno v iše 
110 Šlo snio n10.1da i svj :!Sni u ovon, 
trenulku. Isto lako, svećenici ih 
n101 aju predali ljudin1a, da poruke 
Svetog oca udu u svij~sl ljudi. .. Jer, 
nikad ne znan,o dcl lJ c..'e bili bolje 
onin,a koji su oti.~li 1h onin,;i koji 
su ostali. Na neki način, covjck 
svugdje nosi sebe. Neki se ljudi 
snađu, a sigurno je da in1a dosla 
onili koji nikada ne dosegnu pra
vu sreću i n1ir, bez obzircl na 110-
vac i bogatstvo k oje steknu. Uvjek 

će im nedostajali ono što in1an10 
n1i ovdje: 0s1ećaj da su kod kuće. 
Pa i ako nisn10 toliko bogati, mi 
smo svoji. Jer radost zajedništva i 
pripadanja je ninogo jača nego sve 
ono b lago koje se može zaraditi u 
svijetu. Uosta lon1,san10 rijetki us
pjeva ju da se o boga te n1a terijalno. 

-

~ >Ško je opisa ti šla Je za pr a, o to 
š to nekoga ovdje n,oze zadrža ti. 
Vjeruj 1 n, da J, lo z reli k1šc.:ct nski 
d uh . Teškoc.:a in,a U'-' 11ek t i živolu, 
ne san,o za vrijenie ralcl I u n,ii u 
jP bilo 5)ucajeva da j, 5\ l"<.:(1 nik 
ubijen ili dc1 je provaljeno u crk
vu, san,o o nda nij~ bilo ov,lkvo 
s la11j!). Sadc1 ljudi le dogc1d, j >, rl·d
nuju posebnin, n,jer,,n,a i pred 
njih s tavlja ju drugojr1čij 1 

predznake. Ja san, n1nogo skloniji 
tvrdnji da su sve Lo poj,1ve koje 
zivol nosi sobon, i da ne sn,ijc•n,o 

padati ni pod kakav utjecaj. Ako 
u sebi in1amo Kristovu dobrotu, 
onda ćemo pobjediti. Krist je umro 
za sve nas. Mislim da je u biti on
oga što nam poručuje Sveli o tac 
baš to: kakve god bile poteškoće, 

ostanin,o na pravom putu islijed.i
n,o Krista Gospodina. Tako ćen10 

i u teškoćan,a posjedovati 
onu radost koju može imati 
pravi kršćanin koji svoj 
život llSmjerava p rema 
vječnoj sreći. Dakal-.o da 
nam smetaju poteškoće što 
in1an,o n1alo radnika u vi
nograd u Gospodnjem , jer 
tan10 gdje nisu prisutni 
svećenici, lan10 je n1nogo 
teže. Svećenik bi trebao biti 
sta Ino p risutan, da ljudi 
in1aju osjećaj kako je on 
svugdje s njin1a, svugdje i 
u svakoj J...ući. A to se n1ože 
san10 a J...o je zdrava cijela 
zajednica. Ja vjerujen, da ni.i 
n1ožen10 ispuniti tri zadat
l-.a 1.oja se postavljaju i pred 
bisJ...upe i pred sveceniJ...e: 
pr, i - na vještanje Božje 
riječi, drugi - posvećivanje 
i treći zc1data l-. je upravljan
je, što je uglavnon, najteži 

zadclla J... i za !>Vt?l\!nik.e i za bisku
pa, jcdnosll1vno organizirati Crl-.
, u, čl,'lnst, o, odrz,, , ali k.onlaJ...te, 
, l'/C, poJ,\Cavc1ti zajednisl\. o . To 
od na1:, t1,1?.1 1 S, eti otaL, 1 a k.o !>I:! 

O\ c1 lr1zr1d,1tk.,11..spunt?, onda~~ ne 
treba ničega plašiti. 

• Kako ~e boriti protivu ~ile, 
protivu onih koji u mnogim 
našim }upama ne do7voljavaju 
da se u crkvama slavi veta Mi a, 
niti da se vjernici okupljaju? 
San10 tr pljenje i Božja riječ 
očigledno ne vrijede puno on-
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očigledno ne vrijede puno on
ome tko se ne boji Boga već bati
na. 

- U našoj biskupiji in1a oko 350 
tist1ća vjer1,ika - 116 Žttpa i r,egdje 
o1.o s totinu svećenika i d akako da 
ne n1ogu svake godine obići sve 
11jil,, ali 011a n1jes ta gdje se jave 
po teškoće obiđem više puta . 
N ekoliko počinilaca je ul1vaćer,o, 

jeda11 je čak uvl1vaćen na djelu,ali 
želio bil1 reći da je 11ama uvijek 
polazište Sveto pismo, jer je Bog 
uvijek s 01,in1a koji tmuju ljubiti 
unatoč svim poteškoćama. U tim 
mjestin1a održ im i Misu za narod, 
bez obzira š to nije bila predviđe11a 
kalendaron1. Bez takvil1 paž1,ji i 
brige za narod, san1.o bismo 
povećavali napetost koja već vla
da u ljudima. Na žalost, ne može 
se sve riješiti ljudski - brigon1. i 
lijepim riječima - vidite i san1i ovaj 
atentat na gospodina Rabina ... Jer 
poteškoće se ponekad javljaju i u 
miru i kad bismo znali gdje ćemo 
pasti, onda ne bismo tan10 išli. 

* Možda je bolje da ne zna-
mo .. . 

- Ali ako svakog dana 
prikažemo Gospodinu sav svoj 
dan i molimo da nan1. da s11agu 
da možemo ići naprijed, onda se 
sve n1ože riješiti. 

* Ponekad čujem da ljudi 
kažu: sve je to zbog našeg vjer
skog učenja „ljubi bližnjeg 
svog". Oni nas napadaju i 
uništavaju, a mi im ne odgovara
mo, jer bi to bilo protivno našoj . . 
VJer1 ... 

- To me podsjeća i na vrijen1e 
prije ovog rata: od vjernika sam 
ponekad čuo kako : ,,meni ništa 
ne uspjeva, a onom tamo 
bezbožniku sve polazi za 
rukom" ... U Svetom pismu se - da 
parafraziram - kaže kako Bog šiba 
sina kojeg ljubi, n1.islim da je tu 
stvarno velika tajna milosnog 
života i misterija Crkve ... Oni 
vjernici koji tako postavlja ju stvari 
očito još nisu došli do stupnja da 

Glas ravnice 

LJUDI .•• 

se m ogu ubr ojiti n1eđu z re le, 
odrasle kršća11e. Jer, n1ože ne lko 
ići redovno u crkvu, n1ože n1oliti 
svaki d an, a ipak negdje u dnu 
svog srca i duše ostaje sebičan i ne 
predaje se potpuno. N e n1ožen10 
biti fariseji koji pozivajt1 Boga na 
odgovornost zato š to već sad i 
odn1ah ne dobijaju sve š to misle 
da su zaslužili. Kao u m entalitetu 
potrošača: za svojih recimo sto di
nara u trgovi.ni dobijem to i to ... 

* A š ta sa politikom koja 
zlorabi vjerske osjećaja naroda, 
ili još gore, vjersku nepro
svjećenost i neukost, da bi u 
krivom svjetlu predstavila drugu 
Crkvu i njezine vjernike? 

- Moram reći da su promje11e 
koje st1 nastale 11ako11 1989. kada 
san1 postao biskup, i kasnije 1990. 
godine do11ijele i neke bolje novine 
i pron1jene no što je to bilo ranije. 
U crkvu dolaze vjernici svil1 pro
fesija, no 11jil1ov se broj povećao 
tek za nekil1 šest do deset proce
nata. Ali, d a se vratim na Vaše pi
tanje - ja se ne bil1 izravno osvrn
uo na izjave pojediI1aca u dnevnoj 
štan1pi. Treban1.o se držati glavnil1 
načela i onoga što je opće1uto doz
voljeno. Tu nisn10 primjetili 11i
kakve poteškoće, niti sam čuo da 
je od 1990. netko izgubio sltlžbu 
zato što je išao u crkvu. A ekstrem
ne izjave u politici danas, ne bi 
uzimao toliko strogo - one n1ogu 
djelovati na ljude slabije vjere i 
slabijih ž ivaca, a li ne n1enja ju 
n1nogo na stvarnosti. I u najek
stren1nijin1 slu čajevin1a ljudin1a 
ulijevan10 nad u, jer je vjera uvijek 
spojena s nadom. 

*Hoće Ii doći do - nazovimo 
to - reorganizacije Crkve sada 
kada se SFR J raspala na nekoli
ko država i tko će biti kardinal u 
Srbiji i Crnoj Gori? 

- Vi sad to baš onako „s neba 
pa u rebra". Pitanje kardinala van1 
je n ekako Božja providnost. 
Možda Sarajevo nikada ne bi in1a
lo kardinala da su drugačije pril-
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I 
ike. Ali 011akve s u kakve su i ljud
ski gleda n o sasvim je svejedno d a 
li je netko kardiJ.1al, biskup ili nad
biskup , jer red biskupsk e službe 
in1amo svi - od svetog oca pa d o 
pon1oćnog biskupa . N o, ako go
vorimo o n1sgr. Puljiću, Sve ti je 
otac imao na umu da se riječ jed-
11og kardinala čuje na kraj svijeta. 
Svaka država ne mora in1a ti kar
dinala - recimo, ni Slove11ija ga 
nema. To je čista procjena svetog 
oca. 

Mi se spreman10 za obnovu 
naše Biskupije - sljedeće godiI1e 
započiI1jemo s biskupijskom Sin
odon1 koji će po mojoj protje1u tra
jati baren1 pet godina, a zaključit 
ćen10 dokun1e11tom Krajevnim 
cr kvenin1 Zakonikon1 koji će nam 
poslužiti u 11ašim poslovima. Taj 
će dokun1enat obttl1vaćati nove 
n1ogućnosti našeg pastoralnog 
rada. Uz to bil1 pomenuo da tre
nu u10 iman10 24 bogoslova, ovdje 
u Malom sjemeništu in1amo 55 pit
on1aca gin111azijalaca, od toga je 
polovica iz naše Biskupije. Pren1a 
ton1e, vjeru jen1 da ćen10 u 
buduć11osti n1oći popuniti prazne 
župe i da ćemo tin1e poboljšati 
opće stanje krajevne Crkve 11a 
ovom prostoru. Tin1e pon1ažemo 
i ostale Biskupije - u Srbiji, Crnoj 
Gori i Makedo11iji . Svi smo n1i 
uglav11on1 grupa biskupa, pren1-
da barem za sada nismo Bisku
pska konferencija. U budućnost 
gledan1 optin1istički. Drugo, dra
go n1i je da naš Teološke katel1ets
ki Institut radi ( na l1rvatskom i 
mađarskom jeziku), in1an10 oko 
120 studenata i sada je u toku treći 
sen1estar. Pron1išljan10 da bi naš 
Institut vren1e11on1 prerastao u Vi
soku teološku školu, pa 11aše đake 
tada ne bismo morali sla ti u i.n
ozen1stvo. U ton1. smislu vjerujem 
da 11an1 je budućnost svjetlija, bez 
obzira 11a sve razlike koje postoje. 

Vesna Kljajić 



zk
vh
.or
g.r
s

'- 19 

FELJTON 

Piše: Marko Kljajić 
V V 

POLITICKI ZIVOT U GOLUBINCIMA 
& Radikalna stranka je u selu 

imala više pristalica. Njen pred-
~ sjednik bio je dr Dušan Gajić. Na 

jedan veliki zbor Radikalne 
stranke u selu došao je i jedan od 
vođa te stranke Jaša Tomić. Pop 
Preradović u jednom napisu 
spominje da katolički parol1 dr Jo
si p Paus "nije bio zaražen 
Starčevićevskin1 idejama", pa se 
može zaključiti da je Stranka pra
va imala svoje pristalice n1eđu 
golubinačkin1 Hrvatin1a. Godina 
prve ruske revolucije, 1905., i go
dina nastajanja Hrvatske seljačke 
stranke na čelu sa braćom Radić, 
koja je imala odjeka i u srijen1Skin1 
mjestima. Hrvatska seljačka stran
ka najdalje je otišla u svojini pro
gramskim načelin1a u zaštiti 
seljačkih interesa i prava, 
proklamirala je da razvitak države 
zavisi od razvoja i napretka 
seljaštva, nije priznavala postojan
je klasa, već san10 staleža, 
proglašavajući seljački stalež za 
nosioca života. Jedna progran1ska 
postavka, koja je ostala trajno 
načelo ove stranke, predviđala je 
borbu samo ustavnin1 sredstvin1a: 
"Boriti se valja činon1, i to plugon1 
i motikom, udruživanjen1 i javnin1 
sastajanjen1, skupnin1 peticijama, 

Arcnr:Mr 

· .. V!l10At.r:A CI?.1NASTIKA'.' 
1'11IK11IVA SUJtTU I CUOITAK 
t'cr:o~A. 

· t'CVJtntr:Jt Jt NAJJAČA 
K0?.11'0NtNTA VJtl1t. 

· JA CA TAt'ŠtM 1'0 11A· 
rnEr:u. A ON MENE · 1'0 CI.AVI. 

ali nikada i po nikoju izliku i ni u 
jednu svrhu kakvin1 mu drago 
materijalnim oružjem, bio to ka
men ili bomba, batina ili puška, 
kolac ili sjekira". HSS je vremen
om postala i ostala najsnažnija 
stran.ka među Hrvatima u selu. 

U opoziciji su bile Stranka pra
va na čelu sa Antom Starčevićem i 
Srpska narodna slobodoun1na 
stranka Svetozara Miletića. Kas
nije su se kod Srba javile Samostal
na i Radikalna stranka, dok se 
Stranka prava podijelila u Don1ov
i.nsku stranku i Neovisnu stranku. 
Hrvatska seljačka stranka, Hrvats
ka narodna stranka, San1ostalna i 
Radikalna srpska strank:1. čiiille su 
Hrvatsko-srpsku koaliciju, koja je 
na izborima prije 1908. godine 
dobila 32 od 88 n1anda ta. 
Međutim u periodu od 1908-1910. 
godine snaga Koalicije slabi. Na 
posljednjin1 izborima, 1913. god
ine, nešto izn1ijenjena Koalicija 
odnijela je pobjedu osvojivši 43 
n1jesta. Pobijedila je u 8 srijen1skil1 
izbornil1 srezova. 

Socijalis tički pokret 
1908. godiI1e socijalisti su bili 

u Srijen1u u svom najvećen1 us
ponu. U ratnin1 uvje tin1a SDSHiS 

• NAŠA HISTC111JA JE: SUI.U· 
DO NOSTAI.C!ČNA • VTI AĆA SE: U 
1'11AH!ST011IJ U. 

• S MAI.O OAliA I SA t'UNC -
11ADA , T l1 ASI11A S! USt'JtSNA 
E:tTFiADA. 

- :?MI.JA JE: H!N::l!K!1'Il1A • 
NA SVOJIM OOI.IKOM. CK11UCI.A 
Jt . A NASTAr:JtNA Jt I SA AN
TIPODIMA. 

- NAJOMII.JtNIJI I.AŽNI NA· 
KIT Jt „ KIĆANKA OD T U-1:l ZC 
1'tl1JA'.', 

je bila zabranjena. Obnovljena je 
u ljeto 1917. a za sekretara njenog 
Glavnog odbora došao je Vitomir 
Korać, koji će postati ministar u 
vladi Kraljevine Jugoslavije. Soci
jalisti nisu podržali Majsku dek
laraciju Jugoslavenskog kluba u 
Beču, koja je tražila ujedinjenje 
svil1 Hrvata, Slovenaca i Srba u 
okvirima A usto-Ugarske Mona
rhije. Krfska deklaracija srpske 
Vlade i Jugoslavenskog odbora 
bila in1 je prihvatljiva iako je 
proklan1irala monarhiju. U Sabo
ru je HRSS sa Radićen1 podržala 
Svibanjsku deklaraciju Jugoslavn
skog kluba, a Radić je protivno 
glasao kada je na dnevnom red u 
bilo pitanje ujedinjenje Hrvata, 
Srba i Slovenaca. Na prosinačkim 
izborin,a 1913. godine san10 su tri 
predstavnika HPSS bila izabrana 
u Sabor. Pobjedu je odnijela Hr
vatsko-srpska koalicija. Na ovin1 
izborin1a SDSHiS nije izborin1a ni 
jedno n1jesto. 

Odlaskon1 Koraća na n1ini
starsku fotelju u Beograd, socijal
istima raste ugled te obavljaju or
grulizirani rad Socijalden1okra tske 
s tranke a do izbora 1920. godi.ne 
in1ali su oko 130 svoji11 pristalica 
u selu. 

·HAOS U I.JUDSKCJ DUŠI • 
NISKE: ST11ASTI NA VISOKOJ 
FiAZINI. 

·J!OAN NA110D t'OTt'tJNO 
1:c uo1 SVOJU Ot'STOJNOST • 
ASIMII.ACIJOM DUHA. 

-onu:tI.J tJOIVOST JE 
HFiA0110STl 

~ , 

ZEL.!KO SKENDEEOVJC 
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Razgovor: Andrija Kopilović, katolički teolog 

CIVILAZICIJA LJUBAVI NAD 
V 

CIVILIZACIJOM MRZNJE 
Velečasru A11drija Kopilović 

teolog, žup11ik, specijalnosti kate
heze odraslil1, poznavaoc povijesti 
i tradicija. dalekil1 sedamdesetil1 
godina vodio je grupe 
l1odočasnika Lurdskoj Gospi da 
im ona pon1-ogne u izliječenju du
l1ovnil1 i tjeles11il1 ozlijeda. Da li je 
vrijeme za ob11ovu l1odočašća? 

„ Kako vidite utjecaj opće 
situacije hl oko nas, situacije 11 ni 
rata, ni mira"? 

- Dakle, poznata je stvar da je 
neizvjesnost jedna od na jtežil1 
okolnosti življe11-ja. Baš tako - 11ni 
rat ru mir0 ne znaš brigu s kojon1 
liježeš i s kojom ustaješ, čir1i da je 
takva situacija, n1altene, 
neizdrživa. Neizvjes11ost je 11ešto 
što čovjeka traj110 i duboko n1uči. 
Ne znači to da mi želin10 pod 
svaku cijenu da se jedno ili drugo 
dogod~ nego želimo da se s n1rtve 
točke ovakvoga neizvjesnoga 
stanja krene ka rješavanju, ka bol
jen1. Jasno, za nas je, kao i za sva
kog normalnog čovjeka bolje 
rješenje mir, bolje rješenje napre
dak, bolje rješenje sigurnost, bolje 
rješenje život. Jasno da sn10,an1a 
baš u svakoj ćeliji svoga bića 
opred jeljeni za život, za bolje, za 
ljubav, za pravdu, za sve ono što 
čini život kao takav vrijedniji i 
ničega iz te situacije nutvoga, nes
posobnoga gibanja lijevo ili desno. 

„ Nastojimo živjeti u vjeri u 
Boga. U ovakvoj današnjoj situ
aciji, kako Vi vidite toleranciju 
medu ljudima, dobrosusjedske 
odnose, ljubav prema bližnjemu 
svom? 

-Trebamo stalno imati na un1u 
da kršća11irt nema drugoga izbora 
do Evanđelja. Prema ton1e, pitan
je toler ancija, da ili 11e, za 

kršćča1una ne n1ože biti pitar-tje, jer 
je odgovor unaprijed evanđeoski, 
a to je: DA. Kršćanin apostolaton1, 
ako hoćete teologije, a napose 
Evanđelja, od Gospodina Isusa 
ima naređe110, ja bih rekao - nor
mu ponašanja, da je tolerancija za 
njega vrijednost, da je ljubav 
vrhovni zakon, da je s11ošljivost 
nači11 života. Stoga bil1 l1tio 
podvttći da za nas to Ilisu pita11ja 
„da ili ne", nego su pitanja da je 
za kršćanstvo jedini mogući put 
tolerancija, suživot, praštanje, 
ljubav, ali to ne znači biti slijep, biti 
nijem, biti gluh, biti nezainteresi
ran, biti aktivno angažiran oko 
stvaranja uvjeta za ljubav i 
stvaranja atn1osfere praštanja. Mi 
vjerujen10, i to nam je članak Vjere, 
da je tada Bog sa 11an1a i san10 
tada, ako se trsimo oko stvaranja 
uvjeta da pobjeđuje civilizacija 
ljubavi 11aspran1 civilizacije 
nužnje. U inie kršćanstva se nika
da i nitko ne n1ože pozva ti na 
n1ržnju, propovijeda ti mržnju, 
nego mora propovijeda ti i 
11avješćivati ove vrednote, što je 
jako teško. 

,. Kako Vi vidite pobjedu ple
menitih osobenosti ličnosti nad 
uništavanj e m čovje čnosti, 

uništavanjem prvenstveno nas 
samih kao bića podložnih alko
holu, drogi, sam ou boj s tv ima, 
skrnavljenjima ili suprotno 
ovome, čovjeka u depresiji, 
čovjeka ,, malog sivog miša" ili 
pak 11 noja s glavom u pijeskurr? 

- Pokušat ću odgovoriti 
slojevito. Prvo bil1 stavio krug koji 
se tiče oblikovanja čovjekove os
obenosti. Tri su bitna čin1be11ika 
koji čovjeka obliku ju: obitelj, škola 
i društvo u kon1 živi i kreće se. 

Ako je obitelj zatvorena, ako je 
škola zatvorena ili ako je društvo 
u kojem živi zatvoreno, 011da je 
napadnuta bit čovjeka, njegovo 
dostojanstvo i n1ogućnost izrasta 
u jednu odgovornu osobu. Na 
prin1jer, ako se vrednuje krađa, 
ako se propagira laž, ako se veliča 
nu-ž11ja, 01ida čovjek koji u obitelji 
to prin1a, koji tl društvu to susreće, 
koji čak u školi nema etičkog 
odog()ja, onda je vrlo lako moguće 
da se takav čovjek u startu odgoji 
u tzv. perverznu osobu. Preverz11u 
u smislu da nije moguće govoriti 
o čovjeku koji in1a vlastitu os
~be11ost, nego in1a razore11u dušu. 
Covjek razorene duše oko sebe širi 
san10 razdor. Drugo je pitanje, 
kako se ponašati kada sn10 napad
nu ti n1i sami u našoj biti. Dakle, 
pitanje onil1 koji su odrasli, pitan
je onil1 koji su f orn1irani, 011i11 koji 
su gotove osob11osti. Moje 
n1išljenje je da se čovjek u 11ekin1 
nekin1 mome11tin1a i to vrlo često 
mora uzdići iz11ad svega toga. Ja 
kao svećenik 11e n1ogu pomisliti da 
bi se kršćanin n1orao spustiti na 
razinu na kojoj je onaj koji propa
gira mržnju i koji či.tu 11asilje ili koji 
čuli 11eki prevrat u nega tiv11on1 
sn1islu, 11ego jed11ostavno, da ne 
padnem u napast boriti se „istim 
ort1žjen1". Ja se kao osoba nioran1 
uzdići iznad n1utnoga, iznad prl
javoga, da bil1 ostao 11e samo dos
tojan sebe, nego dosljedan sebi. 
Napose, svojoj savjesti kao 
kršćanin.Stoga, 11e staviti glavu u 
pijesak kao noj, nego biti jasan i 
glasan, principijelan i po cijenu 
svil1 n1ogućil1 vrednota sačuvati 
svoje dostojanstvo, jer se dostojan
stvo osobe, dostoja11stvo obraza ne 
n1ože platiti ničin1, ni otkupiti 
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, .__I _ _____ _ _ _ ___ s1:_~_vo_v_1 _ _________ __ji 
ničim. Prema ton1e, čovjek svoju 
čast može čuva ti samo ako je 
sačuva svojim dostojanstvom. 
Ovdje je kršćaninu važno to 
angažiranje za dobro, angažiranje 
za pobjedu, poštivanje osobe i 
slobde mišljenja. Opet se vraćam, 
kršćanin n ije čovjek koji šuti, 
kršćanin nije dobar onaj koji 
„zabije glavu u pijesak", već je 
kršćanin onaj koji glasno govori i 
koji se jasno bor i za pravdu, za 
istinu, za ljubav, za dobrotu, za 
vrijednosti koje čine da svaka os
oba, ama baš svaka, bude nep
ovrediva vrednota, jer čovjeka 
najviše poštu je Bog i iz toga 
poštovanja Božjega pren1a 
čovjeku slijedi i naše poštovanje 
čovjeka pren1a čovjeku. Govorili 
ste o ovis1ucin1a o alkoholu, dro
gi, o bolestima kakva je, 
primjerice, depresija. To je treća 
kategorija ljudi pren1.a kojin1a 
moran10 in1ati veliko srce. Danas 
u svijetu ima puno moćnil1 ljudi, 
boga tih ljudi, ali jako n1alo dobrih 
ljudi. Zato nastupaju nmoge ovis
nosti, jer su mnogi ljudi izgublje
ni i nemaju - ne ruku pokraj sebe, 
već srce za sebe. Radi toga i nasta
ju ps ihičke bolesti kao što je 
depresija i n1-noge slične, jer čovjek 
nema pokraj sebe čovjeka. Događa 
se, zapravo, da traži razumijevan
je, pril1vaćanje, da traži čovjeka 
pokraj sebe, a nen1a ga. Stoga sada 
nakon ovil1 situacija koje su bile 
pune s tresa, trebat će ima ti jako 
p u no kršćanskog srca, 
pr ihvaćanja, p on1aganja, jer 
čovjek, na žalost, nije san1 kriv za 
n1noge svoje bolesti. Ako nije kriv, 
ond a ga se ne n1ože ni kažnjavati. 
Jedini je način bolesnika tretirati 
kao bolesnika. 

• Mnoge o bite lji su s ad a 
s premne nj eg ovati tradiciju i 
etički odgoj . Da to nastojanje ne 
prijeđe u krajnost zvanu „nacio
nalizam", da li možete predočiti 

utjecaj Vašeg znanja i iskustva ka 
najmanjoj zajednici u društvu, 

s tubu dru štva - obitelji? 
- U ovim godinama i neovis

no od situacije, koja je nastala na 
Balkanu, već se je u svjetskim 
razmjeran1.a relativno puno govor
ilo o obitelji. Naime, kao što je rak 
postala bolest našeg vremena, a 
radi se o razaranju pojedinil1 stan
ica, tako je netko primjetio istinu 
da je i na istoku i na zapadu, čak 

više na zapadu, napadnuta osnov
na stanica društva, a to je obitelj -
i to neizlječivon1 bolešću, a to je 
raspad. Crkva, kao brižna majka, 
ovoga puta - 11potrijebio bih taj 
izraz - pozvana je ako itko, onda 
ona, da ne san10 svoj glas digne, 
nego kao što ste rekli, da svojim 
velikim znanjem i iskustvom 
priskoči u pon1oć upravo toj os
novnoj stanici ljudskog društva za 
koju tvrdin10 da ako ona trune, 
ako se gasi, onda je raspad 
čovječanstva nen1inovan.Kraj n1u 
se ne vidi, ali se naslućuje da je 
nastupila civilizacija snnti. Ako 
obitelj stane 11 na svoje noge, pos
tane ono što n1ora biti - zajednica 
u kojoj je vrhovna norn1a ljubav, a 
vrhovna vrijednost čovjek, onda 
je jasno da će takva obitelj, gdje 
su l jubav i čovje k združena 
zajedništvo, biti sposobna stanica, 

ćelija koja će zračiti oko sebe zdra
vom logikom i zdravin1 moralom. 
Tako će nastajati novo društvo za 
koje Pa pa često apelira da bude 
društvo civilizacije ljubavi. 
Konkretno, za obitelj ovoga puta 
govorim u svoje ime, Crkva nije 
dovoljno učinila u prošlosti. Naše 
su obitelji sačuvale tradiciju na 
salašu, što ne znači da tradicija 
mora biti negativnog predznaka. 
Istina je da je sada pomodarstvo 
postalo njegovanje ne}<ih tradici
ja, ali san10 forme bez sadržaja. 
Naš čovjek sa salaša, kada je 
obitelj bila zdrava, u tim tradici
jan1a in1.ao je dušu. Danas postoje 
n1noge tradicije uz rečenicu: tako 
su radili moji stari! To 11kako su 
radili" je sačuvano, a što je 
sadržavalo, to ne znaju. Događa 
se, dakle, da se obnavljaju forme 
- ali forn1e sadržaja i to vodi i.zrni
ma kao što je i nacionalizan1. Dak
le, svi n1og1.1ći izmi su negativru. 
Pretjerivanje i sva ta pomodarst
va su negativna, jer su ona druga 
strana. Preskoči se iz jednog jar
ka u drugi, a ne ide se sredinom 
puta, tj. ,,skače se iz blata u bla-

to". Stoga je „ZLATNA SREDI
NA" - da ne bude pomodarstva -
vrlo važnog sadržaja, tj. treba jed
na vjerska naobrazba, treba jedna 
duboka ten1eljna pouka, zdrava 
obitelj ... Prvo - koja zna što je, zna 
svoje postojanje, svjesna je svoje 
uloge, zna svoje n1orah1e norme, 
etičke, vjerske, nacionalne, daka
ko, društvene itd. No, Crkva na 
ovim područjin1a, počevši napose 
od n1oralnoga, etičkoga, 

društvenoga, n1ože pružiti i zdra
vu nauku i efikasnu pon1oć, a to 
je baš u ozdravljenju, okupljanju, 
poučavanju, druženju, vredno
vanju i davanju sadržaja okvirin1a 
običaja. Dakle, pred Crkvom je 
otvoreno jako široko polje, i mis
lin1 da je najbitnije polje rada s 
obiteljima. Pastora! Crkve je okre
nu t pren1a obitelji kao prema 
budućnosti . Društvo, koje želi 
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ozdraviti, mora ići tin1 putem, a to 
je ozdraviti mnoge obitelji. Pitali 
ste me - kakvo je moje iskustvo. 
Moram reći: pravi pastoralni rad 
koji je prvoga reda, koji zaslužuje 
prvo mjesto, jest upravo taj rad 
sa obitelji - od pouke do druženja, 
a napose svakako, intenz ivan 
vjerski život kao što su Sakramen
ti, vjersko štivo, religijska kultu
ra, druženja obitelji, njegovanje 
vrhovnih vrednota .. . Zapravo, 
moram reći, sadašnje društvo u 
ovoj bezglavoj brzini i ne može 
pr užiti do kraja cjelovit odgoj 
obitelji, ako iz obitelji uklo11i di
menzije etike, morala, vjere ... 
Obitelj tada ostaje napola napuk
la i nema te sile, te snage, 1ukakve 
ideje, nikakvi ideali nacije, ni
kakvi ideali super nacije, nikakvi 
ideali jakog druš tva ne mogu 
ozdraviti 0110 što je u sebi samo 
ozdravila, samo onda kada 
ozdravi duh. Jer, bez duha čovjek 
je zapravo mrtav. 

* N e k ad a s mo vj eronauk 
k ao poseban predme t imali u 
š k o l ama. Da li p o novo tre b a 
uvesti izučavanj e k ateh izma u 
n astavni plan ili D eset zapovij e
di - N e ub ij ! Ne ukrad i! N e 
poželi ženu bližnj ega svoga ... -
bi tre balo poučavati k ao neki 
poseban predme t o m oralu ili 
etici? 

- Osobno sam za vjeronauk u 
školi,ali kao fakultativan p red
met, a ne kao obaveza11, da se 11e 
bi dogodilo oduravanje prema 
vjeronauku, kao što se to, na 
primjer, dogodilo s marksizmom. 
Da n e bude „ zamjen a za 
zamjenu". Zašto? Radi toga što 
djeca još uvijek, barem je tako u 
Subotici i u grad ovima ovog pod
neblja, ras tu u jednom 
kršćanskom zaokruženju. Njima 
inoformacija jed11e kršća11ske kat
egorije, jed11oga blagdana je pre
malo. Treba form acija. Prema 
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tome, ja sam za fakultativan pred
met vjerona ttka koji će kršćane, 
konkretno ovog puta ka tolike, 
odgajati u upoznavanju komplet
noga pologa njihove vjere. Dak
le, sistematski rad onoga što sada 
radimo na Žttpama, gdje djeca 
redovno dolaze na ka tehezu. Tad 
bi ostalo vremena da uz školski 
vjeronauk bttde župska kateheza 
koja je onda uvođenje u misterij 
vjere U3"1utar p rostora kao što je 
crkva. Skala bi ostala mjesto gdje 
bi vjeronattk dobio mjesto kao i 
ostali predmeti. Međutim, za one 
učenike kojima roditelji nistt po 
ttvjerenju .kršća11i, a nisu po uvjer
e11ju 11i ateisti, nego ih jed
nostav110 ne zanima kršća11Stvo iz 
prve ruke, trebalo bi uvesti jeda11 
predmet vjerske kttltttre tt kojem 
bi bio pregled svih važnijih religi
ja druš tva, onda religiju etike. 
Samo ne za boravimo da je u mor
alu nemoguće odgajati bez oslon
ca na vjeru dok je tt etici moguće 
samo for mira ti, pa donekle i 
savjest, ali potpuno odgojiti po 
dekalogu kako ste nabrojili, mis
lim da je bez vjere nemogttće. 
Zato b ih ponovio : jesam za 
vjeronattk tl školi. Jesam i za one 
koji pohađa jtt predmet etike. Ali 
i u toj etici morajtt biti vrednov
ane one norme i one etičke vred
note koje su općeljudska baština, 
ali da se predaju na taj način da 
to uistin u pos tan e form ir a11je 
savjesti, a ne tek pttka informaci
ja koja 11ikoga ne obvezuje. Tad 
smo opet na istom, čuli smo , a 
kao da nismo čuli. Ako netko hoće 
i sada m ože Čttti lijepih stvari, a 
ne čuje ih . .., 

* Covje k , uklju čuju ći tu i 
mlad e, predme t je za izu čavanje 
i usmjeravanje mnogih znan
stvenih radnika - teologa, psi
hologa, sociologa itd. Kako ofor
miti tims ki rad, da ne bi dolazi
lo do znan s tvenih protivu-
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rj ečn osti, jer je čovj ek biće a n e 
tvar? 

- Po kršćanskom shvaćanju, 
cilj stvaranja Božjega jest čovjek. 
Dakle, u ce11trtt spasenja koje Bog 
čini jest čovjek, vrhovno biće o 
kojemu se stara Bog. Tek koliko 
bi se trebali mi kao ljudi starati 
jedan o drugome. Konkretno bih 
odgovorio: objektivna istina je 
samo jedna i da o jednoj pojavi 
ne mogu postojati dvije istii1e. I 
za to je pita11je vrlo izazovno, ali 
više za razmišljanje i za akciju u 
smisltt - što prije uvidjeti da se ljtt
dima treba baviti kao st1bjektima, 
a ne kao objektima. Prema tome, 
medicina, 11apose psihologija, 
svakako i religioz11a kttlhua i re
ligioz11i radnik ,dakle pedagog, 
sveće11ik, 11apose sti okrenttti pre
ma čovjeku kao osobi koju 
izgrađttju i kojoj slttže. To je 
zapravo posao koji je interdisci
plii1ara11. To z11ači, 11e mogtt jedan 
bez drttgoga. Ja imam pt1110 
slučajeva gdje mi dobro dođe rel
ativno poznavanje psihologije, ali 
bi trebalo daleko više znati i dola
zi čas da kažem: - ,,Ja sad ovo ne 
mogtt, treba da dođe psiholog, 
dapače netuopsihijatar." Na psi
hi ja tri ji, često se psihijatri tuže da 
dođu do zida kada treba da 11as
tttpi sveće11ik, jer se radi o konf
likttt savjesti. Ko11flikt savjesti je 
samo rješiv kod svećenika. Onda 
školski pedagozi, koji pak hoće 
odgojiti djecu ne samo tt onom 
predmettt koji predaju, već nas
toje da ona usvoje i bttdtt uvjere
na u ono što je z n anstvena 
istina.Tako 11e bi došlo do zna
n s tve11ih Sttk oba i đaci ne bi 
shvaćali istinu relativnom, nego 
bi pak postojala apsolt1tna isti11a 
kao što je Bog i apsolt1tna istina o 
čovjektt. D a je čovjek vječan, 
makar je tt vrem enu nastao,da je 
d uhova11, m akar je m a terijalan, 
d a bi sve isi t11e došle do neke 
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punine ... Mislim da će odgovorni 
na društvenoj razini sakupiti nas 
i reći: - Gospodo pedagozi, gos
podo psihijatri, svećenici, so
ciolozi, izvolite sjesti zajedno, 
napravite zajednički plan, barem 
da se čujete dva tri puta godišnje 
na jednodnevnom seminaru, sim
poziju o nekom pitanju kao što su: 
kako djeluje grijeh na savjest, 
kako savjest djelu je na ponašanje, 
kako ovisnost djeluje na društvo 
i niz drugih stvari, da se 

, . 
susrecemo, pozna1emo, poma-
žemo i onda, jasno, čovjek koji je 
u nevolji može pokucati na prva 
vrata. Imao sam u svojoj praksi i 
slučajeva da sam pozvan iz 
bolnice - pacijent je od pacijenta 
postao pedi11tent - naime, čovjek 
je klekao, rekao svoje grijehe i 
oslobođen svoje bolesti. Nije sva
ka bolest izlječiva na psihijatriji, 
ima ih koje se liječe u duši - kao 
ispovijed. Takvih stvari ima jako 
puno. Na žalost, najmanja surad
nja je sa pedagozima, a tu bi tre
bali mnogo više sttrađivati, jer ne 
može škola odgojiti savjest, a tre
bala bi. To bez dime112ije du.ha ne 
ide, jer se nema za š to vezati. Nas
tavnikova riječ nije dovoljno jaka. 
Savjest se vezuje za neku vječnu 
kategoriju.Radi toga je problem 
suradnje sa pedagozima, a treba
la bi biti. O sociolozima da i ne 
govorimo. Pitanje starih osoba -
na koncu i staroj osobi treba pos
vetiti pažnju. Također i bolesnici
ma. Crkva bi trebala imati svoj 
dio poslanja u svim lim ka tegori
jama, nikada ne biti naddr uštvo, 
nego bili u društvu, imati svoju 
ulogu koja je autonomno 
područje, kao što je svaka 
znanost. Ali, suradnja ne znači 
brkanje au tonomije. Suradnja 
znači : kompletnu uslugu čovjeku 
kojem u je pomoć potrebna. 

Marica Horoacki 

Glas ravnice 

RAD IKALI 

Radikali tjeraju plemensku 
politiku:politiku Velike Srbije.Tu 
politiku su oni proglasili kao 
„državotvornu". U to ime idu na 
ruku svemu i svačemu što je srps
ko, a lome sve što bi im stalo na 
put u ovon1e poslu. Uveli su cen
tralizam koji dolazi iz Beograda. 
U škole, na koje su protegli „srbi
janski školski zakon" uveli su 
punon1 parom ćirilicu. U školama, 
i u kojin1a je velika većina nesrba, 
prazniku ju malne sve nepropisane 
praznike: Durdeva, Mitrovdan, 
Nikola ja. Agrarnon1 reforn1on1 
u propašću ju radikali- kako i 
den1okrati,bez razlike- sve nesrbe 
, a koloniziraju i štite Srbe. Sada, 
prilikon1 izbora, pod raznim iz
lik on1, proglašu ju za protu
državne sve one stranke koje bi im 
u izborin1a mogle naškoditi. Cic
varić, sada Pašićev hajkač u svon1e 
„B. dnevniku" kao pon1aman dere 
se: ,,Zgazi separatiste!" To jest, one 
koji hoće sporazun1nu državu u 
kojoj će svi biti jednaki građani, a 
neće plen1ensku nadn1oć ni jed
noga plen1ena. Proti ove politike 
borisei Ljuba DavidovićiStjepan 
Radić i Spaho i Korošec. Pitanje je, 
kojega od ovil1 da pon1ažemo . 
Kojega načela jamče nan1 najsig
urnije da ćen10 postići cilj, spora
zun1? Osim Koroščeve, sve ove 
stranke su liberalne. To znači da 
svaka gleda svoju korist i ako to 
ne bi bilo pravedno. Lj. Davidović 
se boji razlaza Srbije i Hrvatske. 
To bi značilo propast i jedne i 
druge. Spaho hoće da spasi svoje 
Muslin1ane, pa n1a i sa š tetan, 
drugih. Radićhoće „republiku" da 
on u njoj n1ože biti predsjednik. A 
to doista nije uslov za spas Hrva
la. 

Hrvatske novine, 17. siječnja 
1925. 

Broj 59 

KONFERENCIJA NASLJEDNIH 
V 

DRZAVA 

U Pragu se na konferenciji sas
tali zastupnici onih država, koje su 
naslijedile teritorij bivše Austro
Ugarske Monarl1ije. Tu raspra
vljaju o onim dugovima, što ih je 
in1ala A. Ugarska. U te će dugove 
prin1iti ove nove države . Važno 
je da i naša vlada pošalje tamo 
čovjeka koji neće, ,,za dobre pare" 
dozvoliti da na nas nametnu veći 
teret nego koliki nas po praved
nosti ide. Mogli bi da pošalju dra 
Lazicu Markovića. 

* * * 

AG RARN A REFO RMA 

U radikalskom „Narodnom 
kalend aru" od 1925. kojega neki 
polica jski kon1esarčići za dobre 
pare prišendare kon1u god n1ogu, 
na stranican1a 28 -33 piše neki o 
agrarnoj reforn1i. Ističe stanovište 
srpske Radikalne i Den1okratske 
stranke . Radikali i den1okrati hoće 
Vojvodinu da dadu dobrovoljcima 
i kolonistin1a - san1in1 Srbin1a. Na 
ovaj nači.i1 hoće „ pojačanje grani
ca" i „razaranje tudi.nskil1 pozici
ja". Tuđinske pozicije ostaju i na 
dalje „ uzorne ekonon1ije", a naš 
siron1ašni narod ostaje bez zarade 
i bez eksistencije. 

Radikali se u ovon1e ne
pravednon1e postupanju poziva
ju na Nijen1ce, na Madžare, da su 
i ovi tako činili. Mi in1 n1ožen10 do
viknu ti da su baš zato i propali! 
Država u kojoj jedne građane nu
lu ju i n1aze, a druge iz korena is
treblju ju, ide pu ten1 propasti. 

Hrvatske novi11e, 17. siječnja 
1925. 
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- Ukinute cankcije! Ukinute can
kcije! - čujem Albu kako se dreči ko 
Bujtar kad zaglavi nogu u ogradu 
od tačaka. Počrne lupat na vrata ko 
da su mu se, ne daj bože, izbiglice 
uselile u ambetuš. Otključam, po
gledam ga, kosa mu ko inspektoru 
Kluzou. Kad je turio prst u grlo kad 
triba bit jelektrična sijalica. 

- Bog s tobom Albe! Je 1' bik 
skočio na te kad si se tako uzangiri
JO· 

- Cankcije! 
- Ko je cankci je? 
- Televizor! 
- Koji televizor? Ti cigurno gle-

daš beogradsku radio II Bubamaru", 
je l ' na tvom televizoru već odavno 
nema slike. 

-Stani- ukoči seAlbe na pragu, 
ko da je proguto vilištan pa će, al 
zaistinski bis no: 11 Biž da uđem i sid
nem, a ti izvuči malo, malo moš i 
više rampaša, pa da ti objasnim 
političku situaciju, kad si već taki 
glupso11 (to je cigur110 čuvo digod u 
varoši) da ne svaćaš političku zbil
JU. 

Puštim ga u sridnju sobu (to 
sam još prije 11ikoliko godina na
pravijo od pododžaka, a dobro 
dođe vako kad ti kogod bane 
iznenada). 

- Sidi, a tamo ti je kupalo, ako 
se oš očešljat. 

- Ta ne idem naogled. Jedared 
bilo pa se ne ponovilo. I to mi bilo 

. . -pr1v1se. 

- Po tebi bi češljarski darovi pro
pali. 

- Glav11om da se ti lickaš, već 
ajde donesi taj rampaš, pa da di
vanimo ko ljudi, a da nam se ne 
praši iz grla. 

Odem do bureta, turim gumu i 
povučem božijanski. Da tako vučem 
naftu, cigurno bi bar tri da11a preko 
ko ferguson. Donesem bokalić na 
astal, mašim se za lo11čić, kad će 
Albe: 

Glas ravnice 
BlAN3€.VAČKO BOC KALO 

GLlAPSOJ\J 

- Mani to. Slade je iz bokala. 
Nako mož da se vino privrne. 

- Hajd nek ti bidne. - Potegne 
on, potegnem ja, bokal prazan. Po
gled.amo se pa se onako od srca nas
mijemo. Nije kazo ni riči ni on 11i ja. 
Mašim se za lonac u ku j.ni i donesem 
joped. Sad mož počet divan. 

- Hajde pripovidaj šta si vidijo. 
-Ta baš i vidijo i nisam jel sliku 

na televizoru već od skora nemam 
al čuvo sam da će nam momen
ta Ino skinit cankcije, čim je Slobo 
đavo Vranji Baranju i Slavoniju, a 
kažu i štogod od Srema. Kažu da se 
Arkan 1ušta ko bu1u, jel je slavons
ka 11afta zdravo dobra. Po meni, on 

V 

je lud čovik. Sta fali Vranji? Svedno 
mu je čiji će arendaš biti. Kako 
čujem, Vranje je već došo kući da 
pripravi burad jer ako se i kod nj.i 
dili nafta na bonove, tribaće mu fa
µn. V 

Sta misliš, koliko je nafte očlo 
da uzugari zapadnu Slavoniju, Kra
j.inu i polak Bosne? A tek Baranja. 
Ne znaš koja je to ilovača, i to žuta! 

- Stani malo. Sav si se 
zapinjušio. Ko krmača kad se cvili 
Popi~ 

Sto se tiče cankcija, nji niko dirat 
neće sve do prolića. Kako tako blen
tav možeš bit ? Pa je l' su lipo ka
zali, da je diva11 o ukidanju tek na 
proliće. A kad oni štogod kažu, to je 
tako i tu Boga nem.a! Siti se samo! 
Kazali su da će voštit Karadžića i -
Mladića. Cak su ovi odaleg pravili 
turističke izlete u Bosnu, da ko ba
jage nedužni narod vidi, kako 
Ameri vošte krilaticama isto tako 
neduž1u narod. No tu su u pravu. 
Narod je nedužan. No stoj.i i ona lat
inska. Svaki narod ima vlast kaku 
zavriđuje! 

- v 

- Cekaj malo! Citav svit je 
vošti.jo Bosnu. Nisu valjda Bosanci 
cilom svitu krivi. 

- Siti se samo pisama,koje su 
nam uši a i da ne kažem išta otrle: 
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-Ne može nam niko 1ušta - pa
Genšeru šta ćeš za večeru - pa 
Tuđmane dođi u Vukovar - pa znaš 
i sam si slušo priko tog tvog 
,,dezimformisanog"radija i televi
zora. 

- Joped ti laješ o politiki- zag11ni 
moja gospoja iz kujne. Mislijo sam 
da će mi vrilu lkafu salit u popršnjak. 
Ta 1usam ti kazla, al nemam ja kom 
1u lajat! Kad vidi čašu, polika je na 
astalu. Ta glupavij.i si od Kontića i 
Lilića zajedno. Njima bar pišu šta da 
kažu a ti? Nije va ljdar da se dopisi
vaš sa Božovićem? 

V 

Sta sam mogo? Uvuko uši, ko 
puž rogove ispeko jezik na vrilu 
kafu i ćuti jo. No to je još i dobro is
palo, jer sam rampašom ladijo jez
ik. Albe se samo smijuljio ko, da 
prostite, plaćena ženska. 

Jeto vite kako prođe onaj koji 
vidi unaprid i što je još gore i kaže 
to. Prvo ga iscuju, mora progu1ut 
vrilu kafu, a kad se to obisti11i, svi 
kažu: 11 ta znali smo mi to, samo nis
mo tili kast" 

Znalisuočin! Ve&1a misli,kako 
misli, diva1u onako kako drugi kažu 
-televizori i novine. Ta lako je pri
poznat čovika koje novine čita, je 1 
koju teve čatornu gleda, čim počrne 
diva11it o politiki. Kad bi naš narod 
jezikom mogo radit, ta strpali bi i 
NemačkuiJapan uma.li džep. Ta ne 
možem da vam ne kažem ovo, što 
mi je davno, još dok sam dite bio, 
kazo jedan cigani11, koji je krao, pa 
to baš i 1uje bila nika krađa. Izvadio 
je 1ukoliko krumpira sa uvratina. Ja 
baš tamo čuvo svinje jel i samonik 
je nuz uvratine na3bolj.i. -- Sta kradeš budalo! dreknem . 
na n3eg. 

-Ako sam ja budala zemlja 1uje 
budala. Vidiš da me rani. 

Tako i mi. 

Bać Stipan 




